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Este bine să știți...
      În această perioadă de pandemie, jurnalul interregional „Banatul” este singurul jurnal care ajunge cu o consecvență lunară la cititori din patru județe!

B
Cum să nu partiCipăm noi la sfânta liturghie Când partiCipă şi îngerii lui dumnezeu!?    

Recomand cu căldură participarea la sfin-
tele slujbe, nu numai la Sfânta Liturghie, ci 
şi la Sfântul Maslu, la Vecernii şi la toate 

acatistele, la toate slujbele Bisericii noastre, pen-
tru cei care pot să păşească pragul bisericii. Însă, 
accentul îl pun mai mult pe zilele de sărbătoare. 
Totuşi consider că este cât se poate de benefică 
transmiterea Sfintei Liturghii şi în cursul săptămânii, 
când oamenii care muncesc, dacă nu pot să-şi ducă 
şi trupul la biserică, măcar gândurile ori sufletul 
şi-l trimit acolo. Muncind, care au posibilitatea, zic 
eu, îşi duc sufletul în comuniune cu cei care sunt la 
Sfânta Liturghie.  

Mântuitorul nostru, Iisus Hristos, când în Joia 
Mare, în Joia Pătimirii, a instituit Taina Euharistiei, 
i-a invitat, i-a pregătit din timp pe Apostoli. Deci 
Apostolii au luat parte la frângerea pâinii. Mântui-
torul nu a chemat numai o parte din Apostoli, ci i-a 
chemat pe toţi Apostolii. Deci iată întâi chemarea 
aceasta: clopotul bisericii nu trage doar pentru unii, 
nu-i cheamă doar pe unii. Ne cheamă pe toţi: „Veniţi 
la mine!” Hristos ne cheamă pe toţi, nu spune: „Veniţi 
doar unii!” Apoi participarea la Sfânta Liturghie 
înseamnă şi împărtăşire. Deci întâi este o comuni-

une de rugăciune şi cântare, de slăvire a lui Dumne-
zeu, încât se aprinde focul rugăciunii. Este acest rug      
aprins care ne cuprinde pe toţi, pentru că unii dintre 
noi avem un dar al rugăciunii mai deosebit, alţii au 
alte daruri şi iată că se aprinde acest foc sfânt în tim-
pul Sfintei Liturghii.  

Apoi cum să nu participăm noi la Sfânta Liturghie 
când participă şi îngerii lui Dumnezeu!? Îngerii lui 
Dumnezeu stau uimiţi în Sfântul Altar, văzând ce se 
întâmplă pe altarul bisericii, cu toate că gradul lor de 
sfinţenie, gradul lor de trăire este mai presus decât al 
nostru, al oamenilor, pentru că ei văd strălucirea lui 
Dumnezeu mai bine decât noi, sunt mai aproape de 
Dumnezeu. Totuşi,  mâinilor lor nu li s-a dat de către 
Dumnezeu puterea de a săvârşi această mare Taină 
Euharistică. Dacă îngerii se uimesc de ceea ce se 
întâmplă pe altarul bisericii, atunci eu să stau pasiv, 
să ascult o casetă, să ascult o înregistrare ş.a.m.d.? 
Deci când se trage clopotul la biserică, vin îngerii 
din cer la Liturghia săvârşită de un preot modest. Vin 
îngeri din cer la Liturghie, iar tu rămâi acasă, pentru 
că tehnica modernă de azi ţi-a facilitat să poţi să stai 
în fotoliu, iertaţi-mă de judecată, poate chiar şi cu 
o mică cafea lângă tine sau... oala care îţi fierbe în 

bucătărie şi mai fugi, când se cântă „Sfinte Dumne-
zeule”, că zici că pe acesta îl mai ştii şi l-ai mai auzit, 
şi te mai duci până la bucătărie, să vezi ce se mai 
întâmplă pe-acolo... şi poate că mai vii dacă prinzi 
un pic dintr-o predică sau din ştiu eu care parte din 
Sfânta Liturghie?!  

De aceea noi tindem în această viaţă să ajungem la 
starea îngerilor, pentru că aşa ni se spune că vor fi oa-
menii în cer, ca îngerii: nu se vor mai căsători, nici nu 
vor mai avea nevoie de hrana aceasta pământească. 
Nu vedeţi despre Ioan Botezătorul cum se spune? 
„Înger în trup”. Într-adevăr, Sfântul Ioan Botezătorul 
n-a pus accent pe hrana aceasta trupească şi pe trup, 
cât mai mult pe partea sufletească, duhovnicească. De 
aceea, eu zic că este o mare binecuvântare când încă 
eşti chemat la masa Mielului. Deci suntem chemaţi la 
biserică, să ne împărtăşim cu viaţa cea nemuritoare, 
cu Hristos. Nu ne împărtăşim cu nimic altceva decât 
cu Hristos. Auzi!? „Hristos ţi Se dă hrană – medica-
ment ceresc.” Tot ceea ce îţi doreşti tu îţi dă Hristos 
prin împărtăşirea cu El, atât din Sfintele Taine, cât şi 
din cuvânt, pentru că şi împărtăşirea din cuvânt, din 
Sfânta Evanghelie este extraordinară pentru om. 

† IOAN 

Neamului valah strigare        
Vasile MILITARU
Frați Valahi din patru unghiuri, frați de viață geto-dacă,
Frați pe care nici o liftă n-a putut robi să ne facă, -
Iată-ne azi robi sub lifta unui neam care, din lume,
Vrea pe veci să ne sugrume,
Să se șteargă dintre neamuri strălucitul nostru nume!...

Dar, mai cruzi ca lifta neagră care azi, prin vicleșug,
Ne-a-njugat - plăvani la jug, -

Sunt acei câțiva nemernici, frați de sânge, scoși din minți
De-ai trădărilor arginți,
Cari, de zornăitul dulce, nu mai pot nimic s-audă  

Nu mai vor s-avem tezaur
În altare, pe Iisus;
Ticăloșilor li-i sete de mărirea lor, de aur;
Drojdia se vrea de-asupra; putregaiul se vrea sus;

Sufletele lor de fiară
Nu mai au nimica sfânt;
Ei vor patria să piară,
Dumnezeu să fie frânt;
Să fim toți o biată turmă fără drepturi, nici cuvânt!...  

O, vă veți trezi odată, frați Valahi, dar prea târziu,
Când va fi aproape gata groapa cea fără sicriu,
În adâncul cărei neamul aruncat va fi de viu!...

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Nu cred că există timişorean care să nu 
fi petrecut clipe de destindere în acest 

adevărat plămân verde al oraşului. De mai 
bine de un secol, plămânul verde al Timişoarei 
păstrează un aer plăcut pentru locuitori.

Creaţie a minţii omeneşti, Pădurea Verde, 
cu sutele ei de hectare, ne atrage în clipele de 
destindere. Acum câteva decenii, pe vremea 
când automobilele erau ceva mai puţine, luam 
cu toţii tramvaiul şi coboram la spital sau la 
UMT şi apoi, pe jos, ne îndreptam spre pădure. 
Aici puteam să ne plimbăm, să adăstăm la um-
bra copacilor, puteam juca fotbal, volei, hand-
bal pe terenul de sport, puteam vizita Muzeul 
Satului bănăţean, mica grădină zoologică şi 
puteam bea o bere la „Ţânţarul”, celebrul res-
taurant din zonă.

Astăzi situaţia este în continuă degradare. 
Eforturile au fost puţine și incoerente. Dacă 

continuăm așa, nu vom mai avea ce vedea şi 
face la Pădurea noastră Verde. Restaurantul 
de-abia îşi trage sufletul. Grădina zoologică 
moare încet, o dată cu ultimele sale animale. 
Drumurile sunt tot mai proaste. Muzeul Satu-
lui se zbate între indiferenţă şi lipsă cronică de 
fonduri. Este singurul muzeu în aer liber din 
România care are un centru civic. Aici o mână 
de oameni se chinuie să aducă lumea la diverse 
manifestări folclorice. Nimeni nu-i ajută, ba 
mai mult, se râde de eforturile lor. Motelul din 
cealaltă parte, excelent amplasat, îşi aşteaptă 
încă oaspeţii. În celălalt capăt, la Dumbrăviţa, 
la marginea lacului este şi marginea nepăsării.

Nu pledez pentru amenajări masive, cos-
tisitoare. Lumea nici nu are nevoie de ele. Are 
însă nevoie de un interes al municipalităţii, de 
un minim de investiţii, de o coerenţă a gândirii.

Doriţi să ne păstrăm Pădurea Verde pen-
tru noi şi copiii noştri? Dacă da, atunci suntem 
obligaţi să salvăm acest obiectiv turistic.Timiºoara - Pãdurea Verde

Actualitatea clasicilor  
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 oaia de
Jimbolia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

În data de 1 martie 2019, Orașele Jimbolia și 
Mórahalom – Ungaria, au pornit pe un drum 

nou: implementarea proiectului „Transport verde – 
promovarea mobilității sustenabile în orașele înfrățite 
Jimbolia și Mórahalom”. Proiectul deschide calea către 
un nou domeniu de cooperare între cele două localități 
înfrățite, Jimbolia și Mórahalom, și anume cel al 
transportului public în comun. Obiectivele principale 
ale proiectului sunt crearea unui sistem de transport 
public favorabil mediului înconjurător, dezvoltarea 
transportului public local din Jimbolia și Mórahalom 
și consolidarea legăturilor dintre comunitățile situate 
de ambele părți ale frontierei româno-maghiare. Pro-
iectul vizează, așadar, dezvoltarea unei rețele de trans-
port public local atât în Jimbolia, cât și în Mórahalom, 
care să poată fi conectată la serviciul de transport pu-
blic transfrontalier. În cadrul proiectului, Jimbolia va 
achiziționa microbuze necesare înființării sistemului 
de transport. Proiectul-pilot încearcă să prezinte o 

alternativă viabilă la transportul local existent, să in-
troducă noi posibilități pentru reducerea emisiilor de 
carbon. Se urmărește, de asemenea, sporirea gradului 
de conștientizare publică pe segmentul de sisteme de 
transport alternativ, nepoluant. În data de 21 mai 2020, 
s-a semnat contractul pentru furnizarea microbuzelor 
electrice cu firma SC Kommunaltech SRL. Pe lângă 
traseele locale, vor fi organizate deplasări la partenerul 
de proiect din Mórahalom – Ungaria, cel puțin o dată 
pe lună. În perioada de derulare a proiectului vor fi or-
ganizate 12 excursii la Mórahalom, care au un rol de 

test și vor fi utilizate pentru activitatea de sensibilizare 
a publicului, dar și pentru asigurarea vizibilității pro-
iectului. La data de 1 septembrie 2021, s-a recepționat 
lucrarea: „Realizare stație de încărcare a autovehicu-
lelor electrice în orașul Jimbolia și amplasare copac 
solar WiFi”. Lucrările au fost executate de către firma 
SC Tubular Tehno Sistem SRL. Astfel, Jimbolia se în-
scrie pe harta localităților cu stații de încărcare pentru 
vehicule electrice. Precizăm, că serviciile de încărcare 
vor fi gratuite până la terminarea implementării pro-
iectului, adică 31 octombrie 2022. Prin aceste acțiuni, 
Orașul Jimbolia promovează intens energia verde și va 
organiza anul viitor o conferință cu participarea unor 
profesioniști care vor prezenta noi modalități în dome-
niul energiei verzi. În plus, Jimbolia face încă un pas 
major către ridicarea standardelor de viață ale locuito-
rilor urbei prin asigurarea transportului public gratuit 
pe perioada implementării proiectului, timp de un an 
de zile.

Staţie de încărcare electrică din fonduri europene

Anul 2020 a reprezentat pentru echipa de fot-
bal „Unirea Jimbolia” un nou început, aceasta 

desfășurându-și antrenamentele și meciurile într-o altă 
locație, și anume Stadionul „Árpád Thierjung”. După 
un an și opt luni de muncă asiduă, „Unirea Jimbolia” 
se află în prezent pe locul I în Liga a V-a, Seria I, cu un 
punctaj maxim de 27 de puncte, după 9 etape, având 
un golaveraj de 57 de goluri marcate și doar 7 goluri 
primite. Echipa jimboliană are ca obiective principale 
atragerea tinerilor sportivi și promovarea acestora, cu 
scopul de a obține rezultate remarcabile, drept dova-
dă componența lotului fiind formată din jucători cu o 

vârstă medie de 20 de ani. „Unirea Jimbolia” își mai 
propune și formarea unor grupe de copii și juniori, atât 
de băieți, cât și de fete. Un alt obiectiv al grupării este 
atragerea publicului iubitor de fotbal, într-un număr 
cât mai mare la stadion, atunci când evoluția pandemi-
ei cu noul Coronavirus va permite participarea aces-
tuia în proporție de 100% din capacitatea stadionului. 
Pe această cale cei implicați în activitatea acestui club, 
doresc să le mulțumească Consiliului Local al Orașului 
Jimbolia, executivului Primăriei și tuturor sponsorilor 
pentru susținerea oferită de-a lungul timpului. Și într-
un glas să strigăm: „Hai, Unirea”!

Un nou început pentru Unirea Jimbolia

Peste 1.000 de corpuri de 
iluminat public noi la Jimbolia 

Administrația Fondului pen-
tru Mediu a publicat lista 

proiectelor care au fost aprobate 
pentru finanțare prin „Programul 
privind sprijinirea eficienței ener-
getice și a gestionării inteligen-
te a energiei în infrastructura de 
iluminat public”. Jimbolia se află 
pe lista menționată anterior cu un 

proiect de modernizare a iluminatului public pe mai 
multe străzi din oraș, acesta având o valoare financia-
ră considerabilă. Mai precis, Orașul Jimbolia primește 
finanțare pentru obiectivul „Modernizare iluminat pu-
blic stradal în Orașul Jimbolia, județul Timiș”, fiindu-i 
alocate 60 de procente din suma totală pentru reali-
zarea investiției. Valoarea totală a proiectului este de 
1.426.665,7 lei, din care cofinanțarea este în sumă de 
596.288,12 lei. Acest proiect are ca obiectiv mărirea 
eficienței energetice a sistemului de iluminat public, 
prin montarea de corpuri de iluminat de tip LED di-
mabile și implementarea unui sistem de telegestiune. 
Modernizarea iluminatului public stradal în Orașul 
Jimbolia se va realiza prin montarea a 1074 de aparate 
de iluminat LED și înlocuirea a 6 puncte de aprindere 
cu puncte noi, moderne cu sistem de telegestiune.

Evenimente 
Ziua de 1 octombrie este recunoscută la nivel 

internațional ca fiind dedicată persoanelor 
vârstnice. Cu această ocazie, îndrepându-și gânduri-
le spre cei ajunși la frumoase vârste, domnul primar 
Darius Adrian Postelnicu a spus:  „În fiecare an, de 1 
octombrie, la nivel internaţional se sărbătoreşte Ziua 
Internaţională a Persoanelor Vârstnice, ca semn al re-

cunoştinţei din partea comunităților faţă de cei care au 
o contribuţie importantă la crearea valorilor materiale 
şi spirituale. În această zi deosebită, doresc să le adre-
sez tuturor vârstnicilor cele mai calde urări de sănătate, 
fericire și viață liniştită alături de cei dragi. La mulți 
ani fericiți și binecuvântați tuturor vârstnicilor!”.

Tot în această lună s-a sărbătorit și Ziua Armatei 

Române, ocazie cu care domnul primar a transmis: 
„Ziua Armatei Române se sărbătorește anual la data 
de 25 octombrie începând cu anul 1959. Așadar, astăzi 
ne îndreptăm gândurile spre luptele purtate de eroii 
de odinioară, dar și spre Armata Română din prezent, 
căreia îi mulțumim pentru dedicare și devotament. La 
mulți ani!”.

Tablete şi echipamente electronice pentru elevii jimbolieni 
Primăria Orașului Jimbolia a obținut o finanțare nerambursabilă în cuantum de 2.915.244,61 lei (in-

clusiv TVA) printr-un proiect derulat şi finanţat prin Programul Operațional Competitivitate, Apelul: 
POC/882/2/4/ Îmbunătățirea conținutului digital și a infrastructurii TIC sistemice în domeniul e-educație. 
Obiectivul general al proiectului îl constituie asigurarea accesului elevilor la procesul de învățare în mediul 
online și creșterea gradului de participare la procesul educațional a populației de vârstă școlară din orașul Jim-
bolia. Elevii care studiază în cadrul unităților de învățământ din orașul Jimbolia vor avea parte de echipamente 
IT moderne. Primăria Jimbolia va demara în curând procedurile de licitație publică în vederea achiziționării a 
1275 de tablete, 105 laptopuri și 61 table interactive, cu scopul dotării unităților de învățământ.

Atenţie! Înşelăciunile prin intermediul telefoniei mobile 
sunt o realitate

Inspectoratul de Poliție Județean Timiș, în parteneriat cu Consiliul Județean Timiș, a demarat o cam-
panie de informare cu privire la infracțiunea de înșelăciune prin intermediul telefoniei mobile. Re-

comandările acestei campanii vizează următoarele aspecte: - Nu dați crezare veștilor neplăcute primite prin 
telefon de la necunoscuți! Contactați imediat ruda la care se face referire în apelul primit, pentru a afla ade-
vărul! Nu trimiteți niciodată, în nicio împrejurare sume de bani sau alte valori, la solicitarea telefonică a unor 
persoane necunoscute! - Atenție la apelurile telefonice primite de la necunoscuți care pretind că sunt de la 
companii de telefonie mobilă și care vă oferă sume de bani, o excursie sau un autoturism, dacă cumpărați 
cartele reîncărcabile de o anumită valoare și ulterior, tot telefonic, le divulgați codul acestora. Astfel, nu veți 
mai putea folosi cartelele reîncărcabile achiziționate și nici nu veți intra în posesia premiului promis! - Atenție 
la mesajele primite prin e-mail, în care sunteți anunțați că ați câștigat o excursie în străinătate și vi se solici-
tă datele personale (nume, prenume, CNP, seria și numărul cărții de identitate) și numărul de cont. - Evitați 
tranzacțiile de acest fel pe internet. Fiți precauți și întrebați persoanele care vă contactează de unde au datele 
dumneavoastră! Asigurați-vă că aveți de-a face cu o firmă autorizată!
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Aflând că urmează să-l în-
tâlnesc pe primarul ora-

şului Făget domnul prof. Marcel 
Avram, Vasile Todi mi-a sugerat 
ca prima întrebare să fie legată 
de şcoală. „Asta pentru că pro-
fesorul Marcel Avram face parte 
dintr-o dinastie de dascăli!” Şi, 
precum citiţi mai jos, astfel am 
şi început această primă parte a 
dialogului meu cu acest om.  

Domnule primar Marcel Avram, sunteți profesor și în-
totdeauna ați acordat o atenție deosebită învățământului 
din Făget. Cum decurge școala în pandemie?  

4După cum ați putut vedea în cei 13 ani de 
când sunt primar al orașului Făget, Primăria și Con-
siliul Local Făget au acordat o atenție deosebită 
învățământului făgețean. Și în această perioadă difi-
cilă, atât pentru elevi, cât și pentru profesori, am venit 
în sprijinul elevilor cu posibilități mai reduse și am 
asigurat 100 de tablete cu internet inclus. De aseme-
nea, prin programul național „Școala de acasă” am 
primit 203 tablete, elevilor din Făget revenindu-le cel 
mai mare număr de tablete dintre orașele din județ. 
Așa că, împreună cu domnul director al liceului, am 
înmânat elevilor 303 tablete cu internet inclus. Tot-
odată mă bucur că am reușit, după multe încercări, 
să sensibilizăm o firmă și să o convingem să intro-
ducă internetul și în Bunea Mare. Chiar dacă le va 

trebui ceva vreme să își amortizeze investiția, a fost 
mai mult o acțiune de suflet și adresată in primul rând 
elevilor care nu puteau participa la cursurile online.  

Domnule primar, ați acordat și burse?  
4Da, în acest an în vară, în urma solicitării con-

ducerii liceului „Traian Vuia” din Făget, primăria a 
alocat 160.000 lei pentru acordarea de burse școlare 
de merit și de studiu, bani prevăzuți în buget de Con-
siliul Local Făget. Mă bucur că peste 400 de elevi 
beneficiază de aceste burse, îi felicit și le urez putere 
de muncă în continuare.  

Cum merge proiectul de modernizare a spitalului?   
4Doamnă Simona, în urmă cu doi ani, am reușit 

să aducem Spitalului Oră șenesc Făget aparatură în 
valoare de 500.000 de euro, iar prin noul proiect in-
titulat „Prevenția în sănătate și creșterea vieții pentru 
locuitorii din Făget” aducem fonduri de 800.000 de 
euro pentru modernizarea Spitalului Făget.  

Aveţi a adresa, în acest sens şi un cuvânt de mul-
ţumire?  

4Mulțumesc echipei mixte formate din angajați 
ai primăriei și spitalului, coordonată de domnul Sil-
viu Dumitrescu. Primăria Făget a făcut mereu efor-
turi să asigure servicii medicale și de prevenție tot 
mai bune pentru cetățenii orașului, de aceea Primăria 
Făget a accesat aceste noi fonduri de 800.000 de euro 
de la Ministerul Sănătății, din care vom achiziționa 
aparatură de imagistică medicală de ultimă generație.  

Domnule primar, cadrele medicale vor merge și la 

cursuri speciale?  
4Pe aceste fonduri și personalul medical va urma 

cursuri de perfecționare și se vor organiza campanii de 
conștientizare în rândul locuitorilor din Făget cu privire 
la aplicarea metodelor pentru prevenția bolilor netrans-
misibile și infecțioase. Prin  proiectul „Prevenția în să-
nătate și creșterea vieții pentru locuitorii din Făget” se 
va  achiziționa un aparat de imagistică medicală  și un 
aparat pentru ecografie, dar și monitoare de funcții vitale, 
aparatură care să permită diagnosticarea de specialitate 
rapidă și cu o rezoluție imagistică înaltă.  

Ce-mi mai puteţi spune legat de acest proiect?  
4Totodată, prin intermediul proiectului se 

urmărește formarea personalului medical și auxili-
ar din cadrul spitalului orășănesc Făget în utilizarea 
aparaturii medicale, dar și campanii de informare și 
conștientizare cu privire la aplicarea metodelor pen-
tru prevenția bolilor netransmisibile și infecțioase 
prin adoptarea unui stil de viață sănătos.  

Domnule primar acordați o atenție sănătății fizi-
ce, modernizând spitalul, dar ați reabilitat și biseri-
ca. Cum de reușiți asemenea lucruri mari?  

4Da, după încheierea lucrărilor de restaurare a bi-
sericii de lemn monument istoric din Bătești, a venit 
rândul sfințirii ei. În octombrie, biserica a fost târnosi-
tă de Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit Ioan Selejan, 
Mitropolit al Ţării Banatului în prezența protopopului 
Făgetului, preotul Dorin Covaci, a preotului paroh Va-
lentin Murar și a numeroși preoți și credincioși. 

Pe aceste fonduri ºi personalul medical va urma cursuri de perfecþionare 
ºi se vor organiza campanii de conºtientizare în rândul locuitorilor

Marcel AVRAM - Primar al oraşului Făget
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O retrocedare inexplicabilă - clădirea Şcolii Generale din Făget - magazinul Profi    
Prof.dr. Dumitru TOMONI

La începutul anului 
2004, aflam cu stu-

poare că localul școlii ge-
nerale din Făget „a făcut 
obiectul retrocedării către 
fostul proprietar, Biserica 
romano-catolică, conform 
Deciziei nr. 33/10.10.2003, 
a Comisiei speciale de re-
trocedare a unor imobile 
care au aparținut cultelor 
religioase din România, co-

misie care funcționează în cadrul Guvernului”. În du-
bla calitate de director al liceului și consilier local, în 
27.01.2004 solicitam Primăriei Făget să facă demersu-
rile necesare pentru ca imobilul de pe Calea Lugojului 
nr. 14 să rămână în patrimoniul public și în folosința 
liceului, din mai multe motive.   

1) Conform C.F. 51 F.G. nr. top. 66 fondului școlar 
romano-catolic îi aparține imobilul 74 (școală) existent 
la 1857 și un teren intravilan în suprafață de 2877 m2. 

La 5 aprilie 1891 Biserica Romano-Catolică din Făget 
renunță la susținerea școlii confesionale, predând-o 
statului maghiar așa cum rezultă din „Registru de pro-
cese verbale ale comitetului școlar, an. 1891” existent 
în Arhiva Parohiei Romano-Catolice din Făget. Statul 
maghiar, nu biserica, construiește în 1896 un nou lo-
cal de școală cu patru săli de clasă și o locuință pentru 
director pe amplasamentul fostului imobil existent la 
1857. Noul local de școală, construit de statul maghiar 
pentru Școala maghiară de stat din Făget, s-a păstrat 
intact până astăzi.  

2) În urma Tratatului de la Trianon (4 iunie 1920) 
toate imobilele construite de statul maghiar în Banat 
și Transilvania au intrat („de fapto și de jure”) în pro-
prietatea statului român. Așa s-a întâmplat și cu fosta 
Judecătorie din Făget, Primărie, Pretură, Administrație 
financiară etc. Așa s-a întâmplat și cu localul școlii din 
Mănăștiur (și el revendicat în anul 2002), Colegiului 
„Coriolan Brediceanu” Lugoj (construit tot în 1896), 
Colegiului Pedagogic „Carmen Sylva” din Timișoara 
etc.  

3) În toamna anului 1919, Consiliului Dirigent de 
la Sibiu transformă Școala maghiară de stat din Făget 
în Școală primară română de stat numindu-l director 

pe învățătorul Dănilă Ilițiescu în locul fostului director 
Csokany Gyula. Școala va funcționa toată perioada in-
terbelică în localul construit în anul 1896.  

4) Deci, Biserica Romano-Catolică este proprieta-
ra imobilului 74 (care nu mai există) și a terenului pe 
care se găseşte clădirea aflată în proprietatea Primăriei 
Făget și administrația Liceului Teoretic „Traian Vuia” 
Făget, precum și a terenului pe care s-a construit în 
1963 blocul de pe strada Avram lancu. Și totuși...! 

  Restituiri Făgeţene

Pagină realizată de Simona BLAJ  
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Florin Fabius PERA  -  Primarul Orașului Lipova

La noul spital din Lipova investiþiile continuã,  
toate dotãrile necesare urmând a fi asigurate pas cu pas prin noi investiþii ºi proiecte  

La Lipova, orice discuţie 
cu edilul oraşului se re-

alizează între drumurile dom-
niei sale la obiectivele aflate în 
lucru. Dar, cu amabilitatea cu-
noscută, dânsul îşi face vreme 
pentru presă, pentru buna infor-
mare a cetăţenilor oraşului.  

Domnule primar, chiar şi în 
pandemie, chiar şi în perioade 
mai dificile pentru economie, lu-

crările în oraşul Lipova continuă la noul spital.  
4Adevărat, la noul spital din Lipova investițiile 

continuă, toate dotările necesare urmând a fi asigu-
rate pas cu pas prin noi investiții și proiecte. Spitalul 
va beneficia de construcția pasarelei de legătură și 
finanțarea pentru aparatura medicală necesară.  

Ce îmi puteţi spune, pentru cititorii noştri din Lipo-
va şi nu numai, legat de noul corp de clădire?  

4Noul corp de clădire al Spitalului Orășenesc Lipo-
va, este o construcție finalizată în anul 2020, ca urma-
re a unei investiții realizate cu fonduri guvernamenta-
le, prin PNDL, în valoare totală de peste 5 milioane de 
euro.  Proiectul obținut prin PNDL și finalizat în anul 
2020 a asigurat doar partea de extindere  a vechiului 
corp de clădire al spitalului, cu o nouă  construcție, 
un nou corp de clădire, foarte amplu în cadrul căru-
ia vor fi înființate noi secții medicale și chiar o unitate 
de primiri urgențe care să deservească întreaga Va-
lea Mureșului și dotarea acestuia cu tot ce înseamnă 
instalații și asigurarea utilităților de bază, dar nu și do-
tarea acestuia cu aparatură medicală.  

Au existat şi investiţii neprevăzute?  
4Desigur, cum ar fi curtea interioară și căile de 

acces ale noului spital –investiție neprevăzută în 
proiectul inițial, a fost asigurată de Primăria Orașului 
Lipova, din buget propriu, în perioada 2020-2021.  

Odată finalizată construcția noului spital, Primă-

ria Lipova a continuat cu următorul pas prevăzut – 
asigurare bugetului pentru realizarea curții interioa-
re și căilor de acces. Toate acestea au fost între timp 
finalizate, fiind vorba de investiții noi, necuprinse, 
cum spuneam, în proiectul inițial, asigurate toate de 
Primăria Lipova din bugetul propriu.  

Un alt pas...  
4Încă din anul 2020 au fost realizate toate de-

mersurile și pentru realizarea celui de-al doilea pas 
în continuarea construcției Spitalului – construcția 
pasarelei care va face legătura între cele două cor-
puri de clădire, adică corpul vechi și cel nou.  

Domnule primar, legat de aparatura destinată spi-
talului nou, ce-mi puteţi spune?  

4Pentru aparatura medicală necesară, Primăria 
Orașului Lipova a realizat deja încă din  anul 2020, 
toate demersurile pentru obținerea unui nou pro-
iect, în prezent ajungându-se la etapa de evaluare 
și stabilire a listei finale din partea specialiștilor în 
domeniu,  cu toată aparatura medicală care ur-
mează a fi achiziționată, odată cu finalizrea tuturor 
documentațiilor și obținerea finanțării.  

Domnule primar, au existat şi situaţii nedorite în 

derularea acestui mare proiect?  
4Desigur, dar defecțiunile existente în urma 

construcției inițiale a noului spital au fost deja con-
statate și soluționate corespunzător. 

Un exemplu?  
4În urma construcției noului corp de clădire al 

Spitalului Orășenesc Lipova, pe parcurs, au apărut 
și diverse defecțiuni sau disfuncționalități, datorate 
unor erori de execuție sau unor factori neprevăzuți în 
proiectul inițial în mod corespunzător. În acest sens, 
la fiecare dintre neregulile apărute, reprezentanții 
Primăriei Orașului Lipova, s-au deplasat la fața locu-
lui și au identificat fiecare problemă existentă pre-
cum și cauzele apariției acesteia, acționând ulterior 
în consecință. De pildă, pentru problema infiltrării 
apei care a afectat câțiva pereți ai clădirii, alături de 
ing. Liviu Carole, reprezentantul Companiei de Apă 
Arad, s-a constatat că aceasta a apărut din cauza 
infiltrațiilor de apă pluvială , pentru care va fi realiza-
tă în perioada următoare o copertină specială care 
să asigure protecție pentu zona camerei tehnice 
și de asemenea, se va realiza un canal suplimentar 
pentru captarea apei pluviale.  

Sunt intervenţii contratimp.  
4Da, se poate spune și așa, dar toate aceste 

intervenții care sunt cu adevărat urgente vor fi rea-
lizate în perioada imediat următoare de Primăria 
Orașului Lipova, investiția fiind asigurată de ase-
menea din bugetul propriu. Fiind constatată pro-
blema infiltrării apei pluviale, s-au făcut verificări 
de siguranță și la partea de instalații electrice și de 
ventilație, pentru a se vedea starea acestora și pen-
tru a se preveni orice altă posibilă avarie, acesta fiind și 
motivul pentru care bucățile de pvc tip casete din ta-
vanul spitalului au fost demontate, nicidecum pen-
tru că ar fi fost afectate, ci doar pentru a se putea 
ajunge la zona de instalații care era obligatoriu a fi 
verificată. 

Comunicat privind stadiul lucrărilor pentru 
„Reamenajarea fostei pieţe agroalimentare” din Oraşul Lipova  

Lucrările de reamenajare au fost demarate în luna august a anului 2020 – 
conform Ordinului de începre nr. 11973/21.08.2020.  

În urma unor sesizari transmise de diverși cetățeni, în luna octombrie 2020 
(conform adresei nr.189/21.10.2020), a fost solicitată sistarea lucrărilor pentru  
realizarea unei descărcări arheologice pe suprafaţa supusă lucrărilor de execuție, 
fiind astfel încheiat un contract cu firma specializată în acest sens.  

Din luna octombrie 2020 și până în prezent, la raportul de descărcare arheo-
logică initial, au fost solicitate încă două descărcări suplimentare și completări, 
ultima compeltare de raport fiind finalizată în luna august 2021 – conform adresei 
din data de 17.08.2021 înaintată Direcției Județene pentru Cultură Arad.  

Toate cele trei rapoarte înaintate (raport initial + 2 completări) au fost respinse, 
în toată această perioadă (octombrie 2020 – prezent), lucrările fiind sistate.  

În prezent, în urma contestațiilor transmise în luna sptembrie 2021 (nr.: 
5849/20.09.2021), de către Primăria Orașului Lipova și firma care a efectuat des-
cărcarea arheologică, sunt așteptate răspunsuri prin care să se aducă la cunoștință 
motivul întârzierii unui răspuns la rapoartele de descărcare arheologică și aproba-
rea continuării lucrărilor de execuție.  

Primăria Orașului Lipova va reveni cu informații de îndată ce vor exista noutăți 
în acest sens.   

Vă mulțumim pentru înțelegere! 

Elevii Liceului „Atanasie Marienescu” - 
ambasadorii ai Oraşului Lipova şi ai părţii de Vest a României!  

Elevii Liceului „Atanasie Marienescu” din Lipova, au fost răsplătiți 
cu premii și diplome pentru rezultatele deosebite obținute la 

competițiile naționale și internaționale organizate prin platforma europea-
nă „eTwinning”, Liceul din Lipova fiind singura instituție de învățământ 
din partea de Vest a României care a obținut atât de multe premii prin 
platforma „eTwinning”, acest lucru aducând D-nei Prof. Carmen Butaciu, 
coordonator proiecte „eTwinning”, titlul de  „Ambasador eTwinning”, iar 
Liceului titlul de Şcoală eTwinning.  

Cu acest prilej, Primăria și Consiliul Local al Orașului Lipova au dorit 
ca alături de reprezentanții Liceului „Atanasie Marienescu” să dăruiască un 
moment festiv în semn de recunoaștere și prețuire, elevilor și profesorilor 

implicați în competițiile organizate în spațiul online la nivel național și internațional, prin intermediul acestei 
plaformei educaționale europene.

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU
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 oaia Societãþii Metropolitane 
de Transport Timiºoara

Dr. Ing. Ioan GOIA - Director general al Societăţii Metropolitane de Transport Timişoara

În noiembrie, când po-
veştile se aşază în fagu-

re şi frunza de fag se luminează 
cu sânge, trecutul ne-ajunge din 
urmă ca o răscumpărare vastă. 
E vremea în care oamenii se 
apropie cu mai multă duioşie 
de ceasul dialogului povestind 
asemeni silfului din povestirile 
nordicului Andersen care se în-
chide într-un boboc de tranda-

fir, şi în fiecare an, mai mult decât toţi, se întoarce în 
acel ţinut aurit, cu pereţi de cer, şi scrie poveşti. Într-o 
zi din această lună, dacă ştii cum şi cât să locuieşti 
în scaun, fiecare întâlnire cu interlocutorul meu din 
această pagină e o dimineaţă frumoasă.  

Domnule director general, după ce în cadrul di-
alogului din ediţia trecută a jurnalului nostru am 
aflat date de interes pentru călătorii care beneficia-
ză de serviciile societăţii pe care o conduceţi, acum, 
reîntâlnindu-ne pentru a continua seria interviuri-
lor cu dumneavoastră, aş dori să aflu ce credeţi că 
este important să cunoască beneficiarii serviciilor pe 
care le oferă „Societatea Metropolitană de Transport 
Timișoara”?  

4Este foarte important pentru utilizatori trans-
portului public să cunoască faptul că în aria de 
competență a Asociației de Dezvoltare Interco-
munitară „Societatea Metropolitană de Transport 
Timișoara”, UAT- urile membre plătesc din bugete-
le comunității locale atât gratuități și reduceri prin 
acordarea titlurilor de călătorie sub forma abona-
mentului general pentru categoriile sociale defavo-
rizate stabilite prin Hotărâri ale Consiliilor Locale,  
cât și  plata unei compensații de transport care are 
ca scop menținerea caracterului social al transpor-
tului public de persoane prin stabilirea unor tarife la 
bilete și abonamente suportabile de către utilizato-
rii sitemului de transport cu autobuzul, tramvaiul, 
troleibuzul și vaporașul.   

Înainte de a trece la o întrebare aşteptată de toţi 
cititorii noştri, doresc să aflu ce-ar mai trebui să cu-
noască beneficiarii „Societatăţii Metropolitane de 
Transport Timișoara”?  

4Utilizatori, mai exact, mai trebuie să cunoască 
faptul că urmărim, supraveghem și controlăm ope-
ratorul de transport prin servicii de monitorizare 
care au fost asumate de către Asociația de Dezvol-

tare Intercomunitară „Societatea Metropolitană 
de Transport Timișoara” și membrele U.A.T. com-
ponente prin indicatorii de calitate și performanță 
ce trebuie respectați de operator prevăzuți în con-
tract.  

Ce perioadă de verificare se alocă...  
4Indicatorii și documentele doveditoare privind 

îndeplinirea acestora sunt verificate lunar. Mai mult 
în cazul  neîndeplinirii indicatorilor de performanță 
de către Operator, se va stabili în sarcina acestuia 
un plan de măsuri pentru îndeplinirea indicatorilor, 
cu termen și se vor aplica daune interese operato-
rului care nu va respecta acest program.  

Şi acum, să rostesc şi o întrebare pentru sufletul 
tuturor cititorilor noştri. Sunteţi de acord?  

4Desigur.  
 Domnule director general, se spune, că norocul 

trebuie să te găsească muncind, dar pregătirea este 
cea care face diferența. La pregătirea dumneavoas-
tră, care reţine zeci de ani de şcoală, ce sfat daţi azi 
tinerilor noştri cititori, pentru a avea un destin coe-
rent?   

4La sfaturi ne pricepem toți, de la mic la mare, 
cu toate că de la fiecare om întâlnit în viață ai câte 
ceva de învățat. Cel mai ușor lucru în viață este să 
dai sfaturi iar cel mai greu lucru este să urmezi și să 
le împlinești. Mi se întâmplă foarte des și mie, dar 
cine este perfect în lumea aceasta? Tinerilor le spun 
să învețe și să dobândească cunoaștere, să încerce 
să se pregătească în varianta interdisciplinară de-
oarece în prezent nu mai este suficientă o singură 
specializare.  

Este la modă...  
4Este la modă conceptul de dezvoltarea perso-

nală, a omului de tip nou pe care l-am mai întâlnit 
acest concept în secolul trecut, o preocupare mai 
mult al altora decât a tinerilor. Dar pentru viitorul 
nu prea îndepărtat, tineri să nu urmeze căi greșite 
și să se transforme în mici roboței care să le limi-
teze starea de creație intelectuală sau să trăiască 
doar  în condițiile sclavagismului modern. Să nu uite 
că literatura este un medicament pentru tânăr, iar  
cititul de cărți bucură și modelează sufletul. Tinerii 
trebuie să arate o dorința adevărată de învățătură,  
care fără nici o îndoială,  să creadă că este primul 
pas spre dobândirea înțelepciunii, dar niciodată să 
nu se  considere că au dobândit o cunoaștere și pri-
cepere care să-i facă mândri în ochii lor. Tânarul tre-

buie să știe că pentru orice lucru este o clipă priel-
nică în viață și vreme pentru orice preocupare, dar 
să nu uite niciodată că învățătura este o preocupare 
permanentă, fără de început și fără sfârșit în viața 
aceasta.  

Aţi întâlnit în anii de după 1989, tineri care să vă 
stârnească admiraţia?  

4Foarte rar, dar am întâlnit tineri în ultimii 25 de 
ani, care în diferite întâlniri tăceau pentru o perioa-
dă de timp, dar când începeau să vorbească și ros-
teau o cuvântare eu tăceam și eram cu luare aminte. 
Tinerii trebuie să învețe și să dobândească un lucru 
important în relațiile sociale faptul că mai înainte de 
a nu auzi despre ce se discută să  nu răspundă și să 
nu întrerupă nimănui șirul cuvintelor pentru că nu 
are de unde să știe ce are de învățat de la fiecare 
om care le iese în cale.  

Le puteţi da şi un sfat, mai puţin plăcut, ca să spun 
astfel, tinerilor noştri cititori?  

4Le mai spun, deși nu cred că va fi neplăcut, că 
atunci când se află în mijlocul proștilor să-și cruțe 
vremea, dar când se întâlnesc un oameni înțelepți 
să-i asculte fără teamă și să caute să-i întâlnească 
cât mai des posibil.  

De cine trebuie să se teamă, să se ferească mai 
exact, tânărul zilelor noastre?  

4Cred că tânărul trebuie să se păzească de per-
soana care-l consiliază  în viață, până nu află mai 
întâi care este lipsa persoanei care il consiliază și 
dacă acesta îsi urmărește doar interesul lui. Să mai 
știe că nedreptatea creată oamenilor îi va aduce o 
groaznică evoluție personală alături de ei. Tânărul 
în viața de zi cu zi poate aduce nemulțumire oame-
nilor, dar să nu facă nedreptate la nimeni. Tinerii 
care vor ajunge prin diferite conjuncturi să conducă 
comunități trebuie să priceapă că stăpânirea este 
un dar dat și vor răspunde pentru faptele și gân-
durile lor mai devreme sau mai târziu știind că toți 
oamenii intră în viață și ies iarăși la fel. În viață să 
nu uite că pot face lucruri bune în scopuri bune sau 
rele, dar pot face și lucruri rele în scopuri bune sau 
rele, aici este de folos discernănântul fiecăruia do-
bândit în viață pentru a face alegerea corectă.  

Domnule director general, ce-mi puteţi spune des-
pre dobândirea discernământului?  

4Dobândirea discernământului de către om 
este o altă etapă a vieții, care nu face obiectul 
discuției noastre. Pentru o dată viitoare. Poate.... 

Literatura este un medicament pentru tânãr, iar  cititul de cãrþi bucurã ºi modeleazã sufletul  

 În atenţia călătorilor...  

Asociația de Dezvoltare Intercomunita-
ră Societatea Metropolitană de Transport 

Timișoara (A.D.I. - SMTT) a notificat operato-
rul de transport Societatea de Transport Public 
Timișoara (S.T.P.T.) cu privire la starea estetică 
în care se prezintă mijloacele de transport public. 

În urma controalelor efectuate de către personalul 
A.D.I. - SMTT s-a constatat faptul că mijloacele de 
transport utilizate pentru efectuarea serviciului pu-
blic de transport local de persoane se prezintă într-
o stare avansată de degradare, degradare survenită 
ca urmare a multiplelor accidente rutiere în care au 

fost implicate aceste mijloace de transport.  
Operatorul de transport are obligația să efectu-

eze în regim de urgență toate demersurile pentru 
reparațiile mijloacelor de transport, fiindu-i interzis 
conform legislației în vigoare să scoată în circulație 
mijloacele de transport avariate. 

Cuvântul creşte mult mai mult în rugăciune, când ne adresăm 
Domnului cu „Tu”

Rafail NOICA 

Rugăciunea este cu-
vântul de comuni-

une la care trebuie să fim cu 
mare atenţie. „Să luăm aminte 
– cum se spune la Liturghie – 

Înţelepciune!”. Este cuvânt pe care nu trebuie să-l 
pierdem.  

Cuvântul însă creşte mult mai mult în rugaciu-
ne, când ne adresam Domnului cu „Tu.” Biserica 
este cultură fără egal în istorie şi ne-a dat cuvinte 

de comuniune cu Însuşi Cel fără de început Care, 
smerit, se pogoară la mintea noastră, ca să înalţe 
mintea noastră la mintea Lui cea fără de început. 

Cuvântul care întremează...

Pagină realizată de  Roxana FURDEAN 



6.noiembrie

HotărârEa nr. 50 / 14.10.2021, 
privind aprobarea cererii de finanțare 
și a devizului general estimativ al 
investiției „Modernizare sistem de ali-
mentare cu apă şi extindere reţea de ca-

nalizare şi epurare în comuna Coşteiu, jud. Timiş”;  
HotărârEa nr. 51 / 14.10.2021, privind aprobarea 
cererii de finanțare și a devizului general estimativ al 
investiţiei „Modernizare infrastructură rutieră în comu-
na Coşteiu, jud. Timiş”;  
HotărârEa nr. 52 / 24.10.2021, privind participa-
rea la Programul privind creșterea eficienței energetice 
a infrastructurii de iluminat public cu investiția „Mo-
dernizare Iluminat Public Stradal, Comuna Coșteiu, 
județul Timiș”;  
HotărârEa nr. 53 / 28.10.2021, privind desemna-
rea unui reprezentant al consiliului local în Comisia de 

evaluare a probei de interviu, din cadrul concursului 
pentru ocuparea funcțiilor de director și director adjunct 
al Școlii Gimnaziale Coșteiu sesiunea 2021;  
HotărârEa nr. 54 / 28.10.2021, privind salariza-
rea personalului din cadrul Serviciului de gospodărire 
comunală Coșteiu;  
HotărârEa nr. 55 / 28.10.2021, privind bugetul lo-
cal rectificarea nr. 3 al Comunei Coşteiu pe anul 2021;  
HotărârEa nr. 56 / 28.10.2021, privind trecerea 
în domeniul privat al comunei Coșteiu a unor imobile;  
HotărârEa nr. 57 / 28.10.2021, privind aprobarea 
trecerii în domeniul public al Comunei Coșteiu a unor 
imobile;  
HotărârEa  nr. 58 / 28.10.2021, privind aprobarea 
actualizării domeniului privat al Comunei Coșteiu. 

  Transparenţa administrativă

 oaia 
de Coºteiu

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

Ceea ce m-a impresio-
nat, de fiecare dată în 

dialogurile mele cu primarul 
comunei Coşteiu, domnul Petru 
Carebia este şi faptul că nu l-am 
auzit niciodată aruncând cu 
pietrele cuvintelor în nimeni. El 
face parte din acei oameni care 
dacă nu au de spus ceva frumos 
despre un semen al lor preferă 
să tacă sau să evite elegant răs-

punsul. De aici şi respectul de care se bucură atât în 
cadrul comunităţii sale, cât şi dincolo de ea.  

Domnule primar, în ultima vreme, tot mai multe ad-
ministraţii se arată preocupate de „Cartea Funciară”...  

4Firesc, dealtfel și noi în această perioadă am 
aprobat documentația de primă înscriere în Cartea 
Funciară a terenurilor de pe raza Comunei Coșteiu, 
situate în extravilanul localităților Coșteiu, Țipari, 
Păru, Hezeriș și Valea Lungă.  

Cine se va ocupa de buna desfăşurare a acestei ho-
tărâri?  

4Cu ducerea la îndeplinire a acestei hotărâri, a 
fost încredințată Compartimentului agricol din ca-
drul Primăriei noastre.  

Am aflat recent date noi privind interesul dumnea-
voastră pentru a duce la bun sfârşit o amplă lucrare, 
privind canalizarea.  

4Adevărat, s-a aprobat cererea de finanțare și 
devizul general estimativ al investiției „Modernizare 

sistem de alimentare cu apă și extindere rețea de ca-
nalizare și epurare în comuna Coșteiu, jud. Timiș”, un 
amplu proiect care vine să răspundă, prin finalitatea 
sa, unor necesități obiective ale consătenilor mei.  

Cu infrastructura rutieră cum staţi?  
4Bine, și așa cum rezidă și dintr-o hotărâre a noas-

tră, am făcut primii pași spre aprobarea cererii de 
finanțare și a devizului general estimativ al investiției 
„Modernizare infrastructură rutieră” în comuna noas-
tră. S-au pietruit drumuri comunale, s-au reabilitat ri-
golele stradale, sigur, așa cum spun adeseori, lucrul la 
o casă și la o comună, nu se termină niciodată.  

Domnule primar, pentru tinerii din comună efortu-
rile primăriei s-au materializat în ceva concret?  

4Desigur, dincolo de extinderea spațiului extra-
vilan și atribuirea de locuri noi pentru locuințe, ne-am 
preocupat în continuare atât de susținerea activită-
ților cultural-artistice, cât și de cele sportive. Sigur, 
perioada pe care am traversat-o în acești doi ani, nu 
a fost propice unor astfel de manifestări, dar asta nu 
înseamnă că noi nu am fi pregătiți pentru vremea în 
care măsurile impuse de pandemie se vor ridica.  

Domnule primar, oamenii acestei ţări sunt sătui de 
inepţiile debitate pe toate posturile de televiziune de 
tot felul de analişti politici, care se dovedesc, în fapt, 
a nu fi altceva decât nişte părelnici lipsiţi de credibili-
tate. Iată de ce, ca om cu ani buni în administraţie, în 
slujba oamenilor, ca primar al uneia din cele mai bine 
gospodărite comune din judeţul Timiş, vă întreb cum 
vedeţi situaţia de azi a României?  

4Situația de azi nu poate fi redată altfel de cum 
o vede toată lumea; România traversează o perioadă 
ușor confuză, măcinată de lupte de partid, care nu fac 
bine nimănui, cu atât mai mult cu cât ele se dezvoltă 
pe fondul unei grave stări economice. România putea 
fi departe azi, dacă oamenii ei politici ar fi înțeles că 
interesele celor care i-au votat sunt primordiale.  

Alegerile anticipate, în situaţia de azi, ar fi o soluţie?  
4Doamnă profesor, nu alegerile salvează o țară 

ci aleșii ei. Tot astfel cum nu alegerile locale dezvol-
tă o localitate, ci oamenii aleși. Dacă aceste atât de 
trâmbițate alegeri anticipate vor aduce la conduce-
rea țării oameni destoinici, cinstiți și bine pregătiți, 
atunci da, există șanse reale de a mai salva ceva din 
ce ar putea fi salvat.  

Domnule primar, chiar dacă nu vă place să vă nu-
miţi un om politic...  

4Nu, nu mă socotesc astfel, eu sunt, așa cum ați 
spus, un om de administrație, un om aflat în fruntea 
unei gospodării cu oameni minunați, așa cum sunt 
consătenii mei.  

Chiar şi din acestă ipostază, sau mai ales, îmi pu-
teţi spune de ce are nevoie o localitate, o ţară pentru a 
se dezvolta armonios?  

4De înțelegere, de consensualitate, de bune in-
tenții ale celor aleși, dar mai ales de oameni cu frică 
de Dumnezeu!  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru această în-
tâlnire.  

4Şi eu vă mulțumesc, doamnă profesor. 

Eu sunt un om aflat în fruntea unei gospodãrii cu oameni minunaþi, aºa cum sunt consãtenii mei!  

Pagină realizată de prof. Alina Simona GRAD

Noi, românii, nu ne-am extins în istorie pe orizontală, ci în Sus
  † IOAN

Întristată este lumea azi, dar prin credință „întristarea voastră se va 
preface în bucurie” (Ioan 16, 20), așa le grăia Hristos Apostolilor Săi. 

Cred că acest cuvânt ni l-ar da și nouă azi, mai ales celor din ale căror familii 
au plecat mamă, tată, frați, prieteni.  

Dumnezeu să preschimbe întristarea din inimile frățiilor voastre, așa cum a 
preschimbat întristarea care a fost în inima Maicii Domnului, a Sfinților Apos-
toli și a ucenicilor, după Cruce, piroane și cununa de spini... Omul este nu 
numai rodul înțelepciunii lui Dumnezeu, dar și al iubirii Sale. Iubirea lui Dum-
nezeu iartă inima împovărată și smerită și transcende chiar și moartea. Să nu-ți 
fie teamă de iubire și de moarte. Iubește și iartă, iar moartea nu te va atinge”.  

Fraților, noi, românii, nu ne-am extins în istorie pe orizontală, ci în Sus și 
nu am încercat să ne înveșnicim în piramide, ci în biserici și în mănăstiri. Biserica este semnul că neamul 
nostru se află pe aripile veșniciei, iar nu pe cele ale morții și că am fost zidiți la rândul nostru spre nemurire. 
Chiar și atunci când am fost trași pe roată în istorie, ca neam, Hristos a sfărâmat roata și ne-a ajutat să ne du-
cem crucea neamului până la Golgota cea de Sus. 

Din albumul comunei Coşteiu  

Atât locuitorii comunei, cât şi oaspeţii 
ei, trebuie să ştie că desenul este in-

spirat din pecetea ovală a localității, folosită 
din anul 1834.  

Cetatea evocă faptul că localitatea există 
cel puțin din secolul al X-lea, iar denumirea 
localității provine de la numele castelului în 

jurul căruia s-a format, așa cum apare într-un document din 
anul 1597 și reprezintă vechea denumire „Kastely”.  

Spicele simbolizează cele șapte localități - patru distincte 
și trei contopite - ale comunei.  

Coroana murală cu un turn arată că localitatea are rang 
de comună. 

Stema comunei Coşteiu 

Încă una din promisiunile şi obiectivele noastre s-a finalizat! Este vorba despre 
Strada Rodnei din localitatea Hezeris a comunei Costeiu. 

Petru CaREbia 

Anunţ!  
Cetățenii comunei Coşteiu care doresc să 

achiziționeze separat sau suplimentar saci gal-
beni pentru deșeurile reciclabile, societatea RETIM va 
veni în perioada 10-13 ianuarie 2022 în comuna noastră, 
iar prețul este de 23,80 lei /rola de 50 saci.  

Din partea companiei RETIM persoana de contact va 
fi domnul Ionuț Bugari - tel. 0799402572.
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 oaia de 
Remetea Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Alina Simona GRAD  

 Ilie GOLUBOV - Primar al comunei Remetea Mare

Pe măsură ce mă apro-
piam de comuna Reme-

tea Mare, ploaia încetă. Vântul 
se domoli şi printre nori apăru 
o rază de soare ce anunţa o zi 
senină. Am ajuns la vreme la în-
tâlnirea stabilită cu domnul pri-
mar, cu o zi în urmă, adică chiar 
la începutul programului său.  

Daţi-mi voie să vă mărturi-
sesc, domnule primar, că nu am 

nici un plan cu privire la acest interviu. Iasă ce-o 
ieși!  

4Foarte bine, lăsăm astfel, totul în seama spon-
taneității și a dinamicii dialogului nostru.  

Domnule primar, remarc de când vă cunosc, ordi-
nea care domneşte la dumneavoastră în birou şi din-
colo de el în întreg spaţiul administrativ.  

4Vezi dumneata, eu prin prisma profesiei mele 
sunt silit să fiu meticulos, meticulozitate pe care 
am adus-o cu mine și aici în primăria comunei de 
când sunt primar. Nu mi-a plăcut niciodată să las 
ceva la voia întâmplării.  

Apropo de profesia dumneavoastră, vă mai întâl-
niţi cu ea?  

4Eu fiind mereu la dispoziția oamenilor, pot 
fi întâlnit ori la primărie ori pe drumurile comunei 
astfel că deseori mi se întâmplă să fiu rugat să trec 
pe la cineva pentru a îngriji un animal bolnav din 
gospodăria respectivă. Nu refuz pe nimeni, cu atât 
mai mult cu cât eu sunt și un mare iubitor de ani-
male.  

Sunteţi un matinal...  
4Doamnă profesor Grad, vedeți dumneavoas-

tră, eu am rămas din prima parte a tinereții cu cea-
sul biologic fixat pentru deșteptare la ora 5 dimi-
neața, zi de zi.  

Domnule primar, aţi rostit cuvântul «bolnav», v-
aţi aşteptat la această reîntoarcere atât de agresivă 
a pandemiei?  

4Existau semne vizibile de reîntoarcere a aces-
tei boli încă din vara acestui an când au fost ridica-
te toate restricțiile în mod neașteptat. De altfel, se 
vorbea chiar din acele zile de relaxare de venirea 
unui nou val și cu toate acestea în sezonul estival 
nu s-a păstrat nicio distanțare care să asigure un 
minim de siguranță.  

În cazul comunei dumneavoastră?  
4Noi, fiind o localitate de tranzit, suntem fără 

voia noastră mai expuși, de aici și această crește-
re a cazurilor, nedorită de nimeni. Gândiți-vă că la 
noi sunt zile și nu puține, când în cursul unei săp-
tămâni, numărul de mașini se întinde de la intarea 
în localitatea Remetea Mare până la pasajul de la 
autostradă! Sunt fapte cu care nu se poate glumi, 
pentru că acest trafic înfiorător, afectează calita-
tea aerului și implicit sănătatea cetățenilor. Unde 
mai pui că unii pasageri mai opresc pentru cumpă-
rături la unitățile aflate pe raza comunei noastre.  

Această perioadă de interdicţii sanitare, vă încur-
că anumite proiecte?  

4Sigur că da, doamnă Grad, și încă foarte mult, 
păi, dacă ne gândim numai la sărbătorile tradiționa-
le în acest spațiu bănățean și avem imaginea clară a 
răului făcut de pandemie. Din fericire și mulțumim 
bunului Dumnezeu, după cum știți și dumneavoas-
tră, noi am reușit să ținem „ruga” acestui an în sa-
tul reședință de comună, pe platoul din fața primă-
riei, și asta după o absență de doi ani.  

Şi sărbătoarea de la Ianova?  
4Ei, dacă lucrurile nu se vor îndrepta și dacă în 

primăvară va crește rata de infectare, atunci cu si-
guranță că ni se va interzice această bucurie. Dar 
atunci când vorbim de interdicții impuse, nu trebu-
ie să ne oprim numai la manifestările de acest gen, 
ci și la cele sportive care și ele au avut de suferit 
în această perioadă. Doamnă Alina, nu ne puteam 
permite să expunem tinerii comunei la un grad 
mare de risc, pentru că așa precum se vede, mai 
bine zis se cunoaște, acest virus are o capacitate 

înfiorătoare de transmitere.  
Aţi închis şi şcolile.  
4Nu noi, mai marii țării.  
Activitatea administrativă, proiectele dumnea-

voastră la care aţi lucrat şi lucraţi au avut şi ele de 
suferit din pricina pandemiei?  

4În acest caz, luând toate măsurile de protec-
ție, pot să spun că activitatea noastră în cadrul pri-
măriei se desfășoară normal, iar derularea proiec-
telor, de asemenea. În acest sens chiar așteptăm 
să finalizăm un proiect mare pentru comuna noas-
tră, pentru locuitorii ei, acela al canalizării.  

Cât timp v-aţi luptat, ca să spun astfel, pentru a 
aduce gazul în gospodăriile locuitorilor satului Ia-
nova?  

4Aproape cinci-șase ani de zile!  
Birocraţia?  
4Da, trebuie să recunoaștem că birocrația re-

prezintă o frână nedorită în derularea majorității 
proiectelor. Dar, asta e...  

Pentru aşteptatele sărbători de iarnă, ce gânduri 
aveţi?  

4Noi avem numai gânduri frumoase și mai 
avem și o agendă frumoasă pentru sărbătorile de 
iarnă în comuna noastră, dar ne mai trebuie și îngă-
duință de la... pandemie.  

Dar cetăţenii comunei dumneavoastră, înţeleg ne-
cesitatea protejării prin vaccinare?  

4Ca peste tot, unii sunt mai receptivi, alții mai 
sceptici, mai reținuți.  

Domnule primar, ţinând seama de numărul mare 
de mandate pe care le aveţi, aş dori să aflu dacă acest 
an a fost mai greu decât cei trecuţi?  

4Da, a fost un an greu și din ce văd, anii ce vor 
veni vor fi tot mai grei.  

Sunteți pesimist?  
4Doamnă profesor Alina Grad, după tot ce am 

văzut în toți acești ani de când conduc administra-
ția noastră, pot să vă asigur că sunt nu un pesimist, 
ci un optimist echilibrat. 

Trebuie sã recunoaºtem cã birocraþia reprezintã o frânã nedoritã în derularea majoritãþii proiectelor  

 Din albumul comunei  

 Veşti bune 

Cel mai mare furnizor mondial de soluţii inteligente 
de control vine la Remetea Mare  
În urmă cu câteva săptămâni au fost purtate discuții cu reprezentanți ai 

companiei chineze S-Topband, furnizor de soluții de controlere electro-
nice inteligente.  

Aceste discuții au fost reluate din nou la sediul Primăriei Remetea Mare și se 
pare că în proporție de 95%, până în primăvara anului viitor, ele se vor materializa 
prin construcţia, în comuna Remetea Mare, a unei fabrici de peste 12.000 de metri 
pătrați, cu posibilitate de extindere la 25.000 metri pătrați.  

Într-o primă fază se vor face 300 de angajări, urmând ca la capacitate maximă 
fabrica să aibă nevoie de aproximativ 1.000 de angajați, anticipând o producție de 9 milioane de piese anual.  

Shenzhen Topband este o companie cu sediul în China, înființată în 1996 și listată în 2007 la Bursa de Valori 
Shenzhen, unde în prezent este evaluată la 3,4 miliarde de dolari.  

Potrivit site-ului propriu, Topband se angajează să devină cel mai mare furnizor mondial de soluții inteligente de 
control.

Anunţ important!   
Conform Hotărârii Comitetului Național pentru 

Situații de Urgență nr.91 din 22.10.2021, accesul 
în interiorul Primăriei Remetea Mare, din data de 25 oc-
tombrie, poate fi permis doar celor care:  
• fac dovada vaccinării împotriva virusului SARS-

CoV-2 și pentru care au trecut 10 zile de la finalizarea 
schemei complete de vaccinare;  

•	 prezintă rezultatul negativ al unui test RT-PCR (nu 
mai vechi de 72 h);  

•	 prezintă rezultatul negativ al unui test antigen (nu mai 
vechi de 48 h);  

•	 se află în perioada cuprinsă între a 15-a și a 180-a 
zi ulterioară confirmării infectării cu virusul SARS-
CoV-2.  
Suntem în continuare la dispoziția tuturor cetățenilor 

noștri, astfel că vom prelua toate cererile dumneavoastră 
și prin mediul online:  

•	site Regista: https://remeteamare.regista.ro/  
•	adresa e-mail: cele din lista atașată.  
Dacă nu aveți posibilitatea de a ne contacta online, un 

angajat va prelua documentele de la intrarea în Primărie.  
                                                            Vă mulțumim! 

imagine de la începutul  turnării covorului asfaltic pe Drumul comunal 62, 
drum care face legătura între Remetea Mare şi ianova drum ce se întinde pe o 

distanţă de 8 km. 
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Aquatim

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Abia după ce semnăm urmează partea cea mai grea 
 Dr. Ing. Ilie VLAICU, Director general Aquatim

În luna trecută, 
domnul Dr. ing. 

Ilie Vlaicu, director general 
Aquatim, a anunțat că soci-
etatea pe care o conduce are 
două noi proiecte pe fon-
duri europene. Este vorba, 
în total, de înlocuirea con-
ductelor de pe 92 străzi din 
nordul și sudul Timișoarei, 
împărțite în cinci loturi.  

Cele două proiecte, unul 

care privește partea de nord și unul care privește par-
tea de sud a Timișoarei, fac parte din „Proiectul regi-
onal de dezvoltare a infrastructurii de apă și apă uzată 
din județul Timiș, în perioada 2014-2020”, unul în 
valoare totală de 180 de milioane de euro, din care 
135,6 milioane de euro fonduri nerambursabile de la 
Uniunea Europeană, 30,4 milioane euro de la bugetul 
de stat, 3,2 milioane de la bugetul local și 10,8 mili-
oane euro co-finanțare Aquatim.  

Cu acest prilej, domnul Dr.ing. Ilie Vlaicu, direc-
tor general Aquatim ne-a spus: „Am semnat contrac-
tul pentru execuție pentru cinci loturi (dintr-un total 

de șase – n.r.) pe partea de apă și canalizare. Unul 
încă este în procedura de licitație în continuare. Este 
vorba de 92 de străzi din municipiul Timișoara. Într-
un fel, suntem bucuroși că semnăm, însă de abia după 
ce semnăm urmează partea cea mai grea. Va urma 
și un disconfort pentru cetățeni, dar beneficiile sunt 
foarte mari. După aceste investiții, sperăm ca siste-
mele de apă și de canalizare să funcționeze mai bine. 
Funcționează bine și acum, dar dacă nu faci investiții 
la vreme, atunci când ajung la un anumit grad de uzu-
ră, problemele sunt tot mai mari.” 

Aquatim a lansat Climathon 2021, la Timişoara 
Climathon-ul 2021 a început la Timișoara. Proiectul a fost lansat 

de Aquatim, alături de EIT Climate-KIC Romania Hub–Camera 
de Comerț, Industrie și Agricultură Timiș, Fundația Aquatim, Fundația 
Aquademica și Administrația Bazinală a Apelor Banat Apele Române.  

Climathon încurajează comunitățile locale să abordeze inovativ pro-
blema schimbărilor climatice în orașe.  

„Competiția noastră, Young Climathon–Ideathon (online), la care 
participă elevi de la Liceul Teoretic „Grigore Moisil” Timișoara, le pro-
pune acestora următoarea provocare: Natura în oraș: râul și viața lui. 
Așteptăm de la climathoniști idei inovatoare pentru promovarea, conser-

varea și aprecierea biodiversității din zona de luncă și integrarea acesteia în peisajul urban.  
Pe „masa de lucru” avem un proiect din comunitate: Lunca Urbană Bega, un proiect al Aquademica în 

parteneriat cu Universitatea de Vest din Timișoara și Primăria Municipiului Timișoara și finanţat prin Fondul 
pentru un viitor mai bun în comunităţi Timişoara”, este mesajul Aquatim. 

Felicitări, dragă Mihail!    

L-ați cunoscut re-
cent, prin interme-

diul publicației Aquaștiri, pe 
Mihail Reinhold Wachter, 
responsabil implementare 
proiect, în cadrul Comparti-
mentului de Proiecte Europe-
ne al Aquatim, coleg de soi pe 
care tare-l apreciem.  

Dincolo de atitudinea-i nonconformistă și prezența 
aparte, Mihail este un om dat științei, pasionat de tot 
ceea ce presupune domeniul noilor tehnologii, cu rezul-
tate extraordinare la activ, la doar 40 de ani.  

Mihail Wacher este deținătorul a două brevete de 
invenție (scrise în 2015, acordate în 2020) care au intrat 
într-o cursă științifică impresionantă (UEFISCDI – Uni-
tatea Executivă pentru Finanțarea Învățământului Superi-
or, a Cercetării, Dezvoltării și Inovării), instituție publică 
aflată în subordinea Ministerului Educației şi Cercetării, 
cu premii însemnate.  

Brevetele lui Mihail: „Procedeu de integrare a sub-
produsului de la desulfurarea uscată în şlam dens pentru 
transportul hidraulic prin sisteme de conductă” respectiv 
„Procedeu de tratare a reziduurilor provenite din incine-
rarea deşeurilor menajere prin solidificare – stabilizare 
în roca de cenuşă”.  

Acum, „UEFISCDI” a anunțat premiile. Pe ono-
ranta și scurta listă, se regăsește și numele lui Mihail 
Reinhold Wacher, cu ambele brevete! Bucuria lui este 
și bucuria noastră! Felicitări, dragă Mihail! Chiar dacă 
mai facem exerciții de înțelegere a noțiunii de șlam dens 
(sic!), suntem întru totul convinși că brevetele tale își 
vor arăta utilitatea în teren. De altfel, am aflat că au și 
făcut-o deja.  

Mihail deține și o Diplomă a Academiei Române, 
din 2018, în speță premiul pentru cea mai bună teză de 
doctorat în domeniul surselor regenerabile de energie 
„Cercetări teoretice și experimentale privind metode de 
valorificare energetică a deșeurilor menajere”.

Crenguţa RADOSAV

Pagină realizată cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV  

Aura
Noi n-avem piramide în Carpaţi  
Nici babiloane n-am crescut în casă  
Pământul nostru-n lume s-a desprins  
De când în când cu-o faţă cuvioasă  

Lăuntric sanctuary împodobit  
Cu toată slava zilelor de vară  
Şi când obrazu-n lume-i pustiit  
O lacrimă-l sfinţeşte în afară  

Aura ei pe Voroneţ s-a-ntins  
Pe ouăle de Paşti şi pe veşminte  
Şi de pe porţi a lunecat în cer  
Şi ceru-a lunecat printre morminte…

Mari binefăcători de rime  

Ioan ALEXANDRU

Acum 109 ani, s-a pus în funcţiune staţia de epurare din Timişoara 

Între sfârșitul secolului XIX și începutul se-
colului XX, Timişoara a devenit din cetate 

fortificată, un oraș modern. În acea perioadă a fost 
realizată și infrastructura de apă potabilă și uzată. Pe 
26 octombrie 1912, a fost pusă în funcțiune, lângă 
podul Modoș, noua stație de epurare a orașului.  

Rețeaua de canalizare, de circa 30 de kilometri, fu-
sese deja construită, în perioada 1909-1911. Apa mur-
dară a orașului era dirijată în două colectoare mari, am-
plasate pe malul stâng şi drept al Begăi, și era curățată 
în stația de epurare, înainte de deversare în Bega.  

Stația avea o capacitate nominală de 570 l/s și 
treaptă mecanică de epurare. În cazul ploilor puter-
nice, exista posibilitatea de a evacua în Bega apele 
pluviale în exces, prin intermediul a trei pompe cen-
trifuge, acţionate de maşini cu aburi. Aburul tehnolo-
gic era generat de două cazane tip Cornwall şi două 
cazane tip Schlick.  

Stația de epurare și canalizarea au fost realizări 
remarcabile, atât din punct de vedere ingineresc, cât 
şi al managementului de proiect, prin felul în care au 
mobilizat resurse, oameni, fonduri şi logistică.  

Coordonatorul proiectelor de canalizare și epura-
re a fost Stan Vidrighin, pe atunci inginer în cadrul 
serviciului tehnic al primăriei. Viața și munca lui 
sunt cu adevărat o inspirație, căci Vidrighin a lăsat 
Timișoarei și generațiilor viitoare proiecte curajoase, 
implementate în premieră la noi în țară, ce s-au dove-
dit a fi durabile.  

Alături de inginerul născut în Ardeal, se cuvine să îi 
amintim pe primarul Carol Telbisz, bulgar din Dudești 
și arhitectul Laszlo Szekely, din Salonta, cel care a 
proiectat stația de epurare și mai apoi uzina de apă din    
Ciarda Roșie, toți aducându-și cu pricepere și dedicare, 
contribuția la transpunerea în realitate a viziunii unei 
Timișoare moderne, la început de secol XX. 

Loredana LEORDEAN

Aquatim este societatea cea mai performantă a primăriei 
Dominic FRITZ    

Recent, edilul municipiului Timişoara, domnul 
Dominic Fritz a ținut să remarce performanțele 

Aquatim spunând:  
„Societatea Aquatim este pe de o parte societatea cea 

mai performantă a primăriei. Asta nu a fost mereu așa. 
Acum 20 de ani, Aquatim a fost oaia neagră și puțini 
au crezut că va mai avea un cuvânt de spus. Dumnea-
voastră - a spus edilul adresându-se domnului director 
general Ilie Vlaicu - și echipa dumneavoastră ați reușit 
să faceți din această companie una dintre cele mai per-
formante din țară, dacă nu chiar cea mai performată în 
ceea ce înseamnă sistemele de apă și canalizare.  

Noi, ca timișoreni, putem fi mândri de o astfel de companie. Este incredibil de important că aceste investiții 
se fac din timp. Avem o anumită cutumă pompieristică – să intervenim atunci când «pușcă» ceva. Aquatim a 
înțeles că trebuie să investească înainte să «puște» ceva. Pentru următorii 20 – 30 – 50 de ani vom putea sta 
liniștiți”, a adăugat primarul. 



9.noiembrie

 oaia 
de Bata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Ion MICURESCU - Primar al comunei Bata 

Localitatea Bata se află 
situată pe malul stâng 

al Mureșului, pe partea Ba-
natului, în zona de contact a 
Podișului Lipovei cu lunca 
Mureșului, la o distanță de 67 
de km față de municipiul Arad. 
Atestată documentar din anul 
1367, denumirea localității ar 
fi fost „Balta” sau „Batha”, 

deoarece pe vatra actuală a satului era o baltă 
mare. Comuna Bata ara în componență patru sate: 
Bata reședință de comună, Bacăul de Mijloc, Bulci 
și Țela, iar despre felul cum decurg lucrurile aici 
am discutat, în această primă parte a întâlnirii, cu 
domnul primar, Ion Micurescu, care se află la al 
patrulea mandat în fruntea acestei comune.  

Domnule primar, în discuția telefonică pe care 
am avut-o, mi-ați spus că nu veți mai candida pen-
tru un nou mandat, că doriți să vă retrageți pentru 
a vă dedica familiei.    

 4Pentru mine, cel mai important este, vă 
spun cinstit, cu toată sinceritatea, familia. Eu am 
făcut, în urma cu treizeci și ceva de ani, partene-
riat cu un mare doctor în scara valorilor, cu re-
gretatul ginecolog, academician Ioan Munteanu, 
în care, parte de beneficiu pentru mine au fost 
cei doi pupi de viață, fetele lui tata, și pentru 
dumnealui, faptul că l-am făcut vânător și i-am 
dat titlul de noblețe, „Cavaler de vânătoare”. În 
urmă cu trei ani de zile, profesorul s-a dus în lu-
mea umbrelor, este un regret mare rămas celor 
ce l-au cunoscut și, mai ales, celor ce i-au fost pa-
ciente și care, cu sprijinul acestui mare doctor, au 
adus pe lume mulți copii. Acum, vizavi de  copii 
mulți, puțini, vă spun că noi, bănățenii, nu spun o 
noutate, noi spunem cam așa: „unul - prea puțin, 
trei - prea mult, doi - destul.  Dar, să știți că la 
Bata au fost mulți copii!    

Domnule primar, vă rog să-mi spuneți, dintre 
realizările dumneavoastră, care considerați că e 
cea mai importantă și care vă  oferă cea mai mare 
mulțumire sufletească?  

 4Ei, domnișoară profesor, la un moment dat, 
după revoluție, când multe lucruri au fost scăpa-
te de sub control, iar prin mobilitatea cadrelor 
didactice au plecat dascălii și au plecat și copiii 

la alte școlii din vecinătate s-a desființat școala, 
ciclul gimnazial. Vezi dumneata, este foarte greu 
să demolezi, să desființezi, dar este și mai greu 
ca din cenușă să reclădești...  

Dar dumneavoastră, precum se vede şi se po-
vesteşte, aţi reuşit!  

 4Este adevărat, noi am reușit, dar am reușit 
și prin faptul acesta, că au venit în zona noas-
tră oameni harnici, inimoși, oameni pe care eu 
îi consider dintotdeauna bunii noștri contribua-
bili, săteni ca și cei care s-au născut din generații 
aici, oameni care s-au mutat aici, consăteni care 
plătesc taxe și impozite  și care s-au armonizat  
frumos acestor locuri.  

Şi totuşi nu mai vreţi să candidaţi pentru un nou 
mandat de primar.  

 4Nu!  
De ce?  
 4Domnișoară Alina, eu mă bucur că, dacă o 

să fac pasul în spate e și pentru a da ocazia tine-
rei generații să se afirme. Vezi dumneata, atunci 
când pleci, o ușă se închide și alta se deschide, 
iar ușa care am dorit foarte mult să se deschidă 
pentru mine, a fost aceea care duce către acel 
statut nobil de bunic.  

Sunteți cunoscut ca fiind, un arcaș al zeiței Dia-
na, vă lipsește grandiosul „Festivalul vânătorilor”?  

 4Au fost doi ani în care am întrerupt, anul 
acesta am organizat „Festivalul folk” și  am con-
statat că a fost, poate și din dorința de evada-
re, un număr mare de participanți. S-a datorat si 
faptului că am stat închiși cu această pandemie, 
acest virus nenorocit, cel mai inteligent din toate 
timpurile, și am crezut că nu ar fi fost  potrivit, nu 
ar fi fost indicat, așa cum au decurs lucrurile spre 
toamnă, să mai organizăm un festival cu partici-
pare așa de mare, unde lumea  ar fi fost greu de 
stăpânit, indiferent ce indicatoare de avertizare 
am fi pus.  

Da, aţi gândit bine şi vremea care a urmat, tra-
gedia care continuă, v-a dat dreptate.  

 4Domnișoară profesor, la astfel de manifes-
tări, se mai bea și un șpriț, poate oamenii nu erau 
atât de ascultători și am evitat tocmai din dorința 
de a nu transmite acest virus. Așa cum bine ați 
remarcat, tragedia continuă, vede, ce se întâm-
plă, sunt spitalele pline, Doamne ferește!  

N-au intrat anii în sac, domnule primar.  
 4Uite, vreau să vă fac o mărturisire în pre-

mieră.  
Ca redactor al Jurnalului interregional „Bana-

tul”, mă simt onorată.  
 4Domnișoară, pentru următoarea ediție, eu 

aș vrea să renunț ca locație la Bata, am vorbit 
cu președintele Consiliului Județean, cu dom-
nul Cionca, să-l facem undeva in jurul Aradului, 
pentru a fi mai la îndemâna participanților. Anul 
acesta a fost intenția, însă pandemia, cum spu-
neam, ne-a obligat să renunțăm, dar sperăm ca 
anul viitor să aibă loc.  

Va rămâne aceeaşi dată calendaristică a desfă-
şurării „Festivalului vânătorilor”?  

 4Desigur, noi organizăm acest festival aproa-
pe de ultima duminică din septembrie, pentru că, 
în 20 septembrie este ziua lui Eustatie Plachida, 
patronul spiritual al vânătorilor. Doi au fost vâ-
nători împătimiți convertiți la creștinism și care 
au devenit sfinți: Humbertus și Eustatie Plachida.  

Vânătoarea are legende frumoase...  
 4Adevărat, și una din aceste legende spune 

că Eustatie a vrut să ucidă un cerb, și, când a vrut 
să dea drumul la săgeată, un glas divin a spus: 
„Plachida, de ce vrei să mă ucizi?”, și atunci, lui i-a 
fost teamă, a îngenuncheat și a spus: „Doamne, 
învață-mă ce trebuie să fac?” Iar glasul divin i-a 
răspuns: „Du-te, caută un preot și  te botează!”.  

Frumoasă legendă, nu o cunoşteam.  
 4Da, și legenda a rămas până în zilele noas-

tre și noi ne legăm de această dată. Acest festi-
val, pentru prima dată în România,  a avut loc la 
Bata, după care, au fost mulți care au luat exem-
plu nostru și, poate, fac ediții mai reușite, cum e 
la Timișoara, cu participare mai mare.  

Domnule primar, sunteţi cunoscut ca un om me-
ticulos, ca un gospodar şi organizator care nu lasă 
nimic la voia întâmplării.  

 4Vă mulțumesc.  
Domnule ing. Ion Micurescu, care este mesajul 

pe care aţi dorit să-l transmiteţi încă de la prima 
ediţie a acestui festival, participanţilor?  

 4Noi vrem să transmitem prin acest festival 
mesajul nostru vizavi de conceptul vânătorii care 
nu e dorința de a ucide, ci plăcerea de a ieși în 
natură. 

O sã fac pasul în spate pentru a da ocazia tinerei generaþii sã se afirme

Pagină realizată de prof. Alina FRENŢIU

„Nu noi sărutăm o icoană, ci icoanele ne sărută pe noi!”
 † IOAN  -  Mitropolit al Banatului

În bisericile noastre avem 
sfinte icoane, dar trebuie să 

avem grijă cum ne apropiem de ele! 
Spun unii dintre fraţii noştri care s-au 
îndepărtat de biserică: „Cum adică, 
ce rost are să săruţi o icoană?” Aces-
tora le spunem că nu noi sărutăm o 
icoană, ci icoanele ne sărută pe noi. 
Binecuvântat să fie Dumnezeu că a 
sărutat buzele mele spurcate!  

Adeseori mă adresez credincio-
şilor, în biserică, duminica sau în zi 

de sărbătoare, să le spună celor de acasă: „ Fiul meu, fiica mea, lasă-mă să te 
îmbrăţişez cu duhul şi cu dorul de mamă, dar să ştii că pe mine m-au sărutat 
astăzi Hristos Domnul şi Maica Domnului!” Mai întreb atunci: Oare unde 
sunt ceilalţi fraţi ai noştri? Spuneţi-le că Maicii Domnului, Pruncului Iisus le 
e dor de ei şi că ar vrea să-i sărute şi pe ei. Spuneţi-le să vină să-i sărute, să nu 
plece din viaţa aceasta nesărutaţi de Maica Domnului, care a fost învrednicită 
de Sfânta-Treime.Dumnezeu să sărute pe Pruncul Dumnezeu Iisus Hristos! 
Cu buzele cu care L-a sărutat pe Hristos, cu acele buze te va săruta şi pe tine.  

Ce mare har să mergi la o mănăstire sau la o biserică şi să fii sărutat de 
Pruncul Iisus, de Maica Domnului şi de sfinţii ale căror icoane sunt aşezate 
spre închinare! 

Rubrica Bisericii strămoşeşti  
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 oaia 
de Liebling

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Ioan MUNTEANU - Primar al comunei Liebling

Primarul de azi, al comu-
nei Liebling este un op-

timist. Dar atunci când îşi amin-
teşte de anii copilăriei, de satul 
naşterii sale, cade pe gânduri cu 
inimă grea. L-am întrebat odată: 
„De ce, domnule primar, această 
mâhnire?” Mi-a răspuns: „Dom-
nişoară Ramona, nu este mâh-
nire, dar atunci când îmi aduc 
aminte de satul copilăriei mele, 

văd imagini care mă înduioşează peste măsură.” După 
un scurt răgaz, am continuat să-l descos...  

Domnule primar, care este imaginea cea mai caldă 
legată de tovarăşii copilăriei?  

4Aceea când ieșind, iarna, pe ușa școlii, ne răs-
pândeam cu chiote de veselie, fiecare pe la casele 
lor. Vezi dumneata, revenind, astfel de amintiri mă 
conving că fericirea n-are vârste, deși toți am vrea-o 
mai de tineri.  

Ce e fericirea, domnule primar?  
4Nu pot defini fericirea, dar pot să te asigur că 

din pomul fericirii florile nu cad todeauna unde tre-
buie, mai sunt duse de vânt. Şi uite așa se trezesc 
unii cu noroc.  

Domnule primar, dacă tot am ajuns cu dialogul 
nostru în acest punct, trebuie să vă întreb, în numele 
cititorilor noştri şi cu precădere ai celor din comuna 
dumneavoastră, ce părere are omul Ioan Gheorghe 
Munteanu, despre curentul stârnit de mişcarea homo-

sexualilor, a lesbienelor, a bisexualilor şi a transsexu-
alilor cunoscută ca LGBT?  

4Draga mea, nimic nu este cu putință fără voia 
Domnului. Uneori însă Dumnezeu ne încearcă cre-
dința, din cauza împietririi inimii noastre, dar noi tre-
buie să rămânem pe calea Lui, neuitând nicio clipă că 
Iisus reașază căsătoria în planul de la început. Dum-
nezeu i-a creat pe oameni, bărbat și femeie și amân-
doi vor fi un singur trup. Deci, ceea ce Dumnezeu a 
unit, omul să nu despartă. Vezi dumneata, crearea 
femeii alături de om intră în marile lucrări minunate 
ale lui Dumnezeu. Mi-ai cerut o părere, dar vreau să 
închei cu un sfat.  

Vă ascult.  
4Să ne ferim, oameni buni, să trăim în fărăde-

lege! Eu sfătuiesc oamenii urbei mele să creadă în 
bunătatea lui Dumnezeu, trăind în legea Lui. Să ne 
păstrăm valorile creștine, obiceiurile, tradițiile, căci 
de ele este legată însăși existența noastră ca neam. 
Şi așa trăim, cum trăim...  

 Adică cum trăim, domnule primar?  
 4Domnișoară Ramona, noi, poporul ăsta ro-

mân, am ieșit din tranziție și am intrat în babilonie. 
Toți ne invidiem, toți ne urâm, toți uităm că suntem 
creația bunului Dumnezeu.  

 Aşa se vede prin prisma politicii?  
4Nu numai, dar că ai amintit de politică, eu aș 

îndemna ca fiecare partid să-și lase interesele pro-
prii la ușă, Parlamentului și toate forțele politice să 
se unească pentru a sluji aceluiași țel pentru a face 

ceva constructiv pentru țara asta și poporul ei. Să ne 
oprim să mai vindem țara asta pe nimic, să ne res-
pectăm valorile, să le promovăm și mai ales să avem 
grijă de școală. Înțelegi dumneata? de școală, de 
cea mai importantă instituție după biserică, a unui 
neam.  

 Ei, dacă tot am aflat importanţa de netăgăduit a 
şcolii, vă întreb dacă şcolile din comuna dumneavoas-
tră sunt pregătite de începerea unui nou an de învăţă-
mânt?  

4Bineînțeles și chiar te rog să mergi să te con-
vingi de lucrările pe care le-am efectuat în vara aces-
tui an la școală, începând cu izolarea școlii și continu-
ând cu gardul nou care împrejmuiește clădirea. Am 
construit tot pentru școală un atelier mecanic, am 
montat o centrală nouă, o magazie nouă...  

Carevasăzică...  
4Carevasăzică, în puține cuvinte, am creat con-

diții optime ca elevii să-și poată desfășura activita-
tea civilizat.  

În ce relaţii vă aflaţi cu conducerea şcolii?  
4Atât ca primar, cât și ca cetățean al comunei, 

am o colaborare foarte bună cu domnul director 
al școlii. De altfel, domnia sa a fost numit recent în 
funcție. Dar revenind la instituția numită școală, să 
nu uit să spun că nu numai în localitatea reședință 
de comună am efectuat lucrări la școală, ci și în satul 
Cerna am desfășurat serioase lucrări de reabilitare, 
precum și la cea din satul Iosif. Ei, domnișoară, știi 
vorba veche românească: „Ai carte, ai parte!” 

Sã ne ferim, oameni buni, sã trãim în fãrãdelege! 
Eu sfãtuiesc oamenii urbei mele sã creadã în bunãtatea lui Dumnezeu, trãind în legea Lui.

HotărârEa nr. 54.21.10.2021, pri-
vind aprobarea însușirii raportului de 
evaluare pentru vânzarea terenului intra-
vilan înscris în CF Nr. 401372 Liebling 
în suprafață de 679 mp situat în comuna 
Liebling Nr. 726/1, județul Timiș, către 
beneficiarul Florin-Sorin Abrudean;  
HotărârEa nr. 55.21.10.2021, 
privind aprobarea rectificării bugetu-
lui de venituri și cheltuieli al Comunei   
Liebling, județul Timiș pe anul 2021;  
HotărârEa nr. 56. 21.10.2021, 
privind aprobarea modificărilor și com-
pletărilor actelor constitutive ale Aso-
ciaţiei de Dezvoltare Intercomunitară 

Deşeuri Timiş;  
HotărârEa nr. 57.21.10.2021, 
privind aprobarea ajustării prețului 
contractului de achiziții de lucrării afe-
rente obiectivului de investiții: „Con-
struire grădiniță cu 6 grupe cu program 
prelungit în regim P+2E în localitatea 
Liebling”;  
HotărârEa nr. 58.21.10.2021, 
privind aprobarea indicatorilor tehnico-
economici și a devizului general actua-
lizat pentru obiectivul de investiție: 
„Construire grădiniță cu 6 grupe cu 
program prelungit în regim P+2E în lo-
calitatea Liebling”;  

HotărârEa nr. 59.21.10.2021, pri-
vind aprobarea demarării investiției și a 
indicatorilor tehnico-economici pentru 
proiectul: „Asfaltare Drum Comunal 
DC 166, Comuna Liebling, Jud. Timiș;  
HotărârEa nr. 60.21.10.2021, pri-
vind aprobarea demarării investiției și 
aprobării indicatorilor tehnico-econo-
mici pentru proiectul de: „Modernizare 
Străzi în Comuna Liebling, Jud. Timiș”;  
HotărârEa nr. 61.21.10.2021, 
privind aprobarea Regulamentului de 
Organizare și Funcționare a Serviciului 
Public de Salubrizare din Jud. Timiș;  

HotărârEa nr. 
62.21.10.2021, privind 
aprobarea desemnă-
rii unui reprezentant al 
Consiliului Local Liebling, care să facă 
parte din Comisia de evaluare a pro-
bei de inteviu din cadrul concursului 
pentru ocuparea funcțiilor de director 
și de director adjunct din unitățile de 
învățământ preuniversitar de stat din 
Comuna Liebling, județul Timiș;  
HotărârEa nr. 63.21.10.2021, 
privind aprobarea actualizării strategi-
ei de dezvoltare locală 2021-2022 al 
U.A.T. Liebling, județul Timiș.

Transparenţa administrativă  

Clipa  rãnitã 
M-am aplecat cu tâmplele-n ţărână,  
Dar n-ai ajuns la gândul meu înalt,  
Spre-un alt meleag corabia te mână,  
Şi tu rămâi pe malul celălalt.  

Se sparge-n ţăndări clipa mea rănită,  
Doar zarea va purta întreaga vină  
Că te-am voit şi cântec şi iubită,  
Că te-am dorit soţie şi lumină!

Bijuteria lirică  

Damian URECHE

Unul din cei mai iubiţi pământeni!    
Pe 30 septembrie 1207 se 

năștea într-o mică loca-
litate de pe teritoriul Afghanis-
tanului de azi, pe atunci Persia, 
Wakhsh, cel care avea să devină 
mai târziu, marele poet, filozof, 
teolog, jurist Mevlana Rumi. 
Când anxietatea îţi agită sufletul 
şi te simţi deconectat de trupul 

tău sau când nu mai găseşti nimic de iubit, citeşte mă-
car unul din cele trei citate de-ale lui Rumi:  

1) „Nu am venit aici prin voința mea și nu am să 
plec când vreau eu. Cine m-a adus, mă va duce acasă”;  

2) „Dacă ești iritat de fiecare frecuș, cum crezi că 
vei fi lustruit?”;  

3) „Rana este locul prin care pătrunde lumina”.  
Epitaful de la căpătâiul său este un mesaj, ce trece 

dincolo de vremuri:  

„Când voi muri, să nu mă căutați în mormânt, ci în 
inima voastră!”.  

Funeraliile lui Rumi au fost impresionante. Oameni 
de toate religiile și de toate clasele sociale au venit să 
onoreze plecarea dintre ei unuia dintre cei mai iubiți 
pământeni.  

„Toate religiile vorbesc despre iubire, dar iubirea 
nu are nicio religie!”– spunea el referindu-se la iubirea 
pentru divin. Rumi a iubit oamenii, nu pentru prezența 
lor în lumea fizică neapărat, ci pentru scânteia de divi-
nitate, pe care o vedea în fiecare, deopotrivă.  

Spunea Rumi, înainte de moarte: „Doamne, nu știi 
cât de mult m-am zbătut să îți aduc o ofrandă, dar oricât 
am căutat, nimic nu mi s-a părut potrivit. Ce rost are să 
îi duc aur, unei mine de aur, oceanului apă sau Orien-
tului mirodenii? Nu are niciun rost să îți ofer inima și 
sufletul pentru că le ai deja așa că ți-am adus o oglindă, 
în care să te privești și să îți amintești de mine!”. 

Credinţa fără hotare 

Pagină realizată de Ramona MIHEŢ
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Pagină realizată de prof. Anca Luminiţa EFTENIE

Gramatica actuală
Nu se pune punct:

-  după abrevierile care păstrează finala cuvântu-
lui abreviat: dl, cca, dle, dna, d-ta;

-  după abrevierile punctelor cardinale: E, V, N, S;

-  după simbolurile unităţilor de măsură: cm, m, 
kg;

-  după simbolurile chimice, fizice, matematice: 
H, O, Cl;

-  în abrevierile care conţin fragmente de cuvinte: 
TAROM, RENEL.

Se pot scrie cu punct sau fără punct abre-   
vierile compuse din mai multe iniţiale majuscule: 
CEC, UNESCO, HIV, SIDA etc.

Rubrica sportivă

În 9 octombrie, atleţii C.S.O. DETA au participat sub coordona-
rea domnului profesor Iovan Eugen, la un concurs Interjudețean 

pe pista,  în Arad, alături de alte zeci de echipe şi câteva sute de copii. 
Rezultatele aces-
tora au fost foarte 
bune, Vasile Paula 
a obţinut locul 7 la 
600 metri, cu re-
cordul personal de 
2.06.46, iar Goru-
ian Anamaria a ob-
ţinut locul 11 la 300 
metri, cu un nou 
record personal de  
54.64. Cu această 

ocazie mulţumim domnului Roman Călin pentru 
susţinere şi felicităm copiii pentru rezultate. Fie ca 
data viitoare să aducă marele premiu acasă, la Deta!

Proiecte cu finanţare 
europeană şi proiecte din 
fonduri proprii în Deta 

În momentul de faţă,  în oraşul Deta se 
pot identifica zece proiecte europene în 

diferite stadii  de evoluţie, acumulând un total 
45.807.000 roni (aproximativ 9 mil de euro) ce vi-
zează:
• reabilitarea de locuinţe sociale (12 locuinţe so-

ciale în curte la ambulanţă) şi constituirea pis-
telor de biciclete pe două străzi;

• creşterea mobilităţii urbane şi crearea de piste de 
biciclete pe Mihai Viteazul şi Aleea Revoluţiei;

• anveloparea de blocuri;
• construirea unei creşe, cantine, a unui centru de 

zi pentru bătrâni şi a unei piste de biciclete pe 
Strada Termal şi Strada Pădurii;

• reabilitarea sistemelor de iluminat public cu led;
• construcţia unui bloc social (aflat la faza de fun-

daţie în Târgu Mare - 32 de apartamente);
• reabilitarea şi refuncţionarea grădiniţei cu pro-

gram prelungit;
• casa de cultură CNI;
• construcţia unui bloc ANL cu două scări (32 de 

apartamente ce se află la faza de acoperire, se 
lucrează la interioare).

De asemenea, la nivel local, administraţia lu-
crează la câteva proiecte din fonduri proprii pentru 
îmbunătăţirea calităţii vieţii în oraşul Deta, privind 
activităţi de:
• asfaltare în Strada Parcului;
• realizarea unui teren sintetic de fotbal în incinta 

Stadionului Orăşenesc;
• inventarierea spaţiilor verzi (se lucrează la cre-

area Registrului Spaţiilor Verzi);
• reciclare moloz (care va fi folosit la restaurarea 

drumurilor agricole);
• constituire a unui centru de colectare a deşeuri-

lor pe fracţie separată.

After-school - update

În această lună, copiii de la afterschool au desfăşurat multe activităţi interesante. Lăsăm imaginile 
să vorbească.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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 Poşta redacţiei  

Cititorii ne întreabă, noi răspundem  
Doamna Corina Neicu din comuna Topolovăţu Mare, ne întreabă dacă 

este corectă urarea de „Casă de piatră” adresată tinerilor căsătoriţi? 
Doamnă Corina, urarea de „Casă de piatră”este o expresie pe care, probabil, 

mulţi dintre noi am folosit-o ca urare pentru cei care îşi întemeiază o familie. 
Este atât de utilizată încât, ca şi în cazul altor expresii nici nu ne mai gândim la 
nuanţe, conotaţii, origine, o spunem cu cele mai bune intenţii pentru că… „aşa 
se spune” şi pentru a transmite concentrat ideea de trăinicie în cuplu.  

Unii, şi printre aceştia şi preoţi, consideră însă că nu este o urare de bun 
augur, susţinând că, eventual, s-ar putea spune „Casă pe piatră”, aducând ca 
argument faptul că, în Evanghelia după Matei, Iisus Hristos spune că omul 

înţelept îşi construieşte casa pe temelie de stâncă, „pe piatră”, nu „din piatră”, cu înţelesul de aşezare a vieţii pe 
fundament şi la propriu şi la figurat, temeinic, care să reziste timpului şi vicisitudinilor.  

Pentru a înţelege şi a decide singuri în ce măsură o astfel de expresie – Casă de piatră – este oportună sau nu 
ca urare pentru cei care se căsătoresc, ar trebui să avem în vedere semnificaţiile simbolice ale „pietrei”, care au 
generat diverse înţelesuri, în funcţie de context şi de experienţa umană.  

După cum ştim, simbolismul „pietrei” este extrem de complex. Această complexitate de semnificaţii explică 
şi existenţa multor altor expresii cu „piatră”, în afară de „Casă de piatră” – „a pune piatră pe piatră”, „a fi tare ori 
sănătos ca piatra”, „a avea o piatră pe inimă, etc.  

În asociaţie cu substantivul „casă” – „Casă de piatră” – sensurile se potenţează reciproc. Este greu de crezut 
că atunci când cineva le urează celor care se căsătoresc „Casă de piatră” are în vedere sensul propriu al cuvinte-
lor; să-şi facă o casă din pietre! şi, din acest motiv, ar fi exagerat să credem că este o urare nepotrivită.  

Eventual, ne-am putea gândi dacă cei care adresează sau cei care primesc urarea conştientizează mesajul de 
dincolo de cuvintele cuprinse în această structură: „Casă de piatră” şi care, prin repetiţie, pare a se fi banalizat. 
În realitate, acesta fiind un mesaj legat de trăinicie, curaj, însufleţire, dragoste, copii, ocrotire etc. 

 În atenţia locuitorilor comunei Topolovăţu Mare 

Pentru cadastrare gratuită  
Pentru verificarea documentelor tehnice pri-

vind terenurile pe care le deţineţi, inclusiv 
casa, pentru cadastrare gratuită, vă aşteptăm conform 
orarului, cu toate documentele pe care le deţineţi, 
inclusiv Cartea de Identitate, la sediul Primăriei co-
munei Topolovăţu Mare, în Sala de Consiliu, după 
următorul program:  
• Iosifalău – numere de casă – 1- 200 – în zilele 

cuprinse între 15.11. 2021 şi 19.11.2021, în inter-
valul orar 9:30 – 15:00.  

•	 Iosifalău – numere de casă – 201 – 270 – în zilele 
cuprinse 21.11.2021 şi 23.11.2021, în intervalul 

orar 9:30 – 15:00.  
•		 Topolovăţu Mic – numere de casă – 1 – 60 – în 

zilele cuprinse între 24.11.2021 şi 25.11.2021, în 
intervalul orar 9:30 – 15:00.  

•	 Şuştra – numere de casă – 1 – 40 –în ziua de 
26.11.2021, în intervalul orar 9:30 – 15:00.  

•	 	Şuştra – numere de casă – 41 – 240 – în zilele cu-
prinse între 29.11.2021 şi 3.12.2021, în intervalul 
orar 9:30 – 15:00.  

•	 Cralovăţ – numere de casă – 1 – 180 – în zilele cu-
prinse între 6.12.2021 şi 10.12.2021, în intervalul 
orar 9:30 – 15:00.

Pagină realizată de Prof. Aniţa-Viorica PUŞCAŞU 

Colectivul de redacţie al Jurnalului Interregional Banatul, primind cu profundă întristare vestea trecerii din această viaţă a tatălui domnului profesor 
Ovidiu Doţa, edilul comunei Topolovăţu Mare, adresează sincere condoleanțe familiei îndoliate.  

                                                                                                *  

Asociaţia Primarilor din Banatul Istoric, aflând cu profundă tristeţe despre moartea tatălui domnului profesor Ovidiu Doţa, primar al comunei Topolo-
văţu Mare, transmite cele mai sincere condoleanţe familiei. Gândurile şi rugăciunile noastre se îndreaptă spre tine, preţuite coleg. 

Acord
Târzii ni-s toate, prea târzii,
Târziu începem și sfârșim,
Târziu visăm, târziu iubim,
Târziu de noi ne amintim,
Târzii ni-s toate, prea târzii.

Nu știm nimic, nimic nu știm.
Zadarnic scotocim în cărți,
Destinul ni-i prin alte părți,
Nu-i spus de grai, nu-i spus pe hărți,
Nu știm nimic, nimic nu știm.

Deșert ni-i sufletul, deșert,
Pământu-i sterp și cerul gol,
Dau corbii peste noi ocol,
Trimite lutul sol cu sol,
Deșert ni-i sufletul, deșert. 

Aburul de visare  

George LESNEA

Anunţ  

Serviciul Public Comunitar Lugoj pentru 
evidenţa persoanelor, vă înştiinţează că din 

data de 18.10.2021, programul de lucru cu publicul 
al Compartimentului de Evidenţă a Persoanelor din 
Lugoj, Piaţa I. C Drăgan nr.5,  va fi următorul:  

Preluare acte pentru Cărţi de identitate:  
•	Luni: 8:30 – 13:00  
•	Marţi: 8:30 – 13:00  
•	Miercuri: 13:00 – 18:30  
•	Joi: 8:30 – 13:00  
•	Vineri: 13:00 – 16:30 – preluări teren – cameră 

mobilă.  
*  

Eliberări acte:  
•	Luni: 13:00 – 16:30  
•	Marţi: 13:00 – 16:30  
•	Miercuri: 8:30 – 13:00  
•	Joi : 13:00 – 16:30  
•	Vineri: 8:30 – 13:00  

atenţie!  
În zilele de luni, miercuri şi joi preluarea actelor se 

va efectua doar în baza programărilor telefonice, pro-
gramări care se vor face de luni până vineri în interva-
lul orar 8:00 – 12:00 la numărul de telefon 0256.352 / 
516, cu maximum 30 de zile de la data solicitată. 

Sugestie pentru lectură  

Dragi elevi, 
în această 

lună de toamnă, vă 
recomand pentru 
lectură, o capodo-
pera a literaturii, 
„Bel-Ami”, cel 
mai bun roman al 
lui Guy de Mau-
passant. Romanul 
care se regaseste în 
lista „1001 cărţi de 
citit într-o viaţă”, a 
cunoscut mai multe 
ecranizări. Cea mai 
recentă, din 2012, îi 
are în distribuţie pe 

actorii Robert Pattinson şi Uma Thurman în roluri-
le principale. Filmul a fost prezentat la Festivalul 
Internaţional din Berlin.  

Tânăr, atrăgător şi foarte ambiţios, Georges Du-
roy se lansează în viaţa agitată a Parisului din seco-
lul XIX şi cunoaşte o ascensiune socială uimitoare. 
De la slujba sa modestă, Duroy evoluează spre sfe-
rele înalte ale societăţii folosindu-se de principala 
sa armă: şarmul. 

 Rubrica şcolii  

Programul de lucru cu publicul al 
Compartimentului de Evidenţă a Persoanelor din Lugoj  
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Mă apropii de hotarul jude-
ţului Caraş-Severin cu co-

muna Victor Vlad Delamarina 
şi luminile zilei se clădesc uşor 
nebulos desupra pădurilor înveş-
mântate în ruginiu sidefat şi, pe 
alocuri în opal fumuriu. Oprind 
la marginea lor omul se proiec-
tează parcă pe zarea solemnă. 
Nu pot zăbovi prea mult pentru 

că ceasul mă zoreşte...  
Domnule primar, a trecut şi vremea rugilor, şi a 

sărbătorilor închinate recoltei, ce se întâmplă cu săr-
bătorile comunei?  

4Doamnă Tapanov, precum se știe, precum se 
vede, de anul trecut totul s-a șters cu buretele din 
pricina interdicțiilor impuse de pandemie, așa că aș-
teptăm ca anul viitor să putem relua aceste manifes-
tări cultural-artistice în care se regăsesc tradițiile și 
obiceiurile locului.  

Cu activităţile sportive?  
4Tot astfel stau lucrurile și cu activitățile sporti-

ve care nu se mai desfășoară.  
Nu v-am întrebat, dar că veni vorba de activităţi 

sportive, spuneţi-mi vă rog, au crescut şi cheltuielile 
cu susţinerea echipei?  

4Sigur că au crescut, acum este nevoie de teste, 
de vaccinuri pentru jucători. Şi să știți că din pricina 
acestor cheltuieli, multe, foarte multe echipe se vor 
retrage din campionat.  

Dumneavoastră, aţi putea, în funcţie de informaţii-
le pe care le aveţi, să preconizaţi un sfârşit al acestei 
pandemii?  

4Doamnă profesor, asta nici măcar cei cărora 
le-a scăpat acest virus de sub control nu cred că știu. 
Bâjbâim cu toții în așteptarea unor vaccinuri eficien-
te sau mai eficiente decât cele care se cunosc.  

Domnule primar, cum staţi cu încasările la bugetul 
local?  

4Bine, destul de bine, la noi, în comuna noastră, 
în cea mai mare parte oamenii sunt buni platnici, si-
gur că se mai ivesc probleme de întârziere pe ici pe 
colo, ca peste tot locul, dar, în general, stăm bine.  

Aţi mărit taxele?  
4Nu, de ani de zile nu am mărit taxele.  
Interesant şi demn de consemnat. De ce nu aţi mărit 

taxele?  
4Cum să mărești taxele doamnă când fiecare zi 

care vine este mai grea pentru acest popor decât 
ziua de azi. Ar însemna să nu ai inimă. Nu vedeți ce 
vremuri trăim?  

Apropo de vremuri, cum vedeţi anul care vine dom-
nule primar?  

4Ca orice om care trăiește cu speranță, sau și cu 
speranță, eu cred că va fi un an mai bun. Dar numai 
bunul Dumnezeu știe cum va fi.  

Ce aşteptaţi, ca primar desigur, de la anul ce vine?  
4 În primul rând, aștept oportunitatea de a ob-

ține fondurile necesare derulării tuturor proiectelor 
pe care le am pentru comuna mea. Indiferent de 
unde vin aceste fonduri, că sunt guvernamentale, 
că sunt europene ori județene, important este să le 
putem obține.  

Aţi spus fonduri guvernamentale, vă aşteptaţi şi de 
la guvern?  

4Sincer, mari speranțe nu îmi fac legate de aces-

te fonduri, dar, dacă ar fi, ne-am bucura desigur. 
Asta ar fi o dovadă că și comuna noastră se află în 
România. În fond și locuitorii comunei noastre trimit 
statului, prin impozite, destui bani.  

Domnule primar, am aflat că în ultimii ani, comuna 
dumneavoastră este extrem de atractivă pentru foarte 
mulţi cetăţeni care în număr tot mai mare, doresc să se 
stabilească aici. Este adevărat?  

4Da, este adevărat și acest adevăr, care ne bu-
cură, nu trebuie să mire pe nimeni, atâta timp cât 
comuna Victor Vlad Delamarina,este o comună bine 
gospodărită, cu oameni harnici și a cărei administra-
ție susține acest demers. Dovadă că nu cu mult timp 
în urmă am definitivat un PUZ la Petroasa Mare, mai 
am unul la Herendești și lucrez și la un PUZ  în satul 
reședință de comună.  

Aveţi mai mulţi oameni care vin, sau aveţi  mai mul-
ţi oameni care pleacă?  

4Dacă ne-am gândi numai la faptul că în anul 2016 
am avut 2680 de oameni, și acum suntem undeva la 
2900 de locuitori, răspunsul vine singur din socoteală.  

Vă confruntaţi şi dumneavoastră în spaţiul comu-
nei cu plecarea consătenilor la muncă în alte ţări?  

4Da, asta da,din păcate pentru comună, pentru 
forța de muncă a comunei, da, avem aceste plecări, 
de înțeles până la urmă, dar ...  

Plecările sunt aproximativ egale numeric în locali-
tăţi aparţinătoare comunei?  

4La noi nu, de pildă cei mai mulți care pleacă 
sunt cei din localitatea Petroasa Mare, e vorba de 
etnicii ucraineni. Da, doamnă profesor, aceste ple-
cări la muncă în alte țări, fac să să nu mai poți găsi un 
ajutor în satul tău când ai nevoie de oameni la lucru. 

De ani de zile nu am mãrit taxele!  
 Cristian Ioan CARDAŞ   - Primar al comunei Victor Vlad Delamarina 

Pagină realizată de prof. Ana Maria TAPANOV 

 Veşti bune   

Obiectivul este dezvoltarea unor sisteme  durabile de alimentare cu apă şi apă uzată 
Dr. ing. Ilie VLAICU  - Director general Aquatim 

Între cele nouă localităţi din judeţul Timiş ce 
vor beneficia de fonduri europene se află şi 

comuna Victor Vlad Delamarina. În data de 16 sep-
tembrie 2021, Aquatim a semnat contractul de lucrări 
„Execuție rețele de apă și canalizare Sacoșu Turcesc, 
Tormac, Găvojdia, Știuca, Oloșag, Herendești, Victor 
Vlad  Delamarina, Pietroasa Mare, Honorici”, parte 
a „Proiectului regional de dezvoltare a infrastructu-
rii  de apă și apă uzată din județul Timiș, în perioa-
da  2014-2020”(cod SMIS 2014+ 125651), din cadrul  
Programului Operațional Infrastructură Mare.  

După cum am aflat de la domnul Dr. ing. Ilie Vlai-
cu, directorul general al Aquatim contractul de lucrări 
menționat mai sus are o valoare de 22.084.441,94 lei, 
și are ca durată de execuție 24 de luni, urmate de 60 

de luni perioada de garanție. Se vor construi opt gos-
podării de apă și 58 km  de conducte de transport apă 
aferente acestora  în localitățile Găvojdia, Sălbagel, 
Dragomirești,  Zgribești, Oloșag, Herendești, Pietroa-
sa Mare și  Honorici.  

De asemenea, se va extinde rețeaua de  apă cu 2,3 
km în Sacoșul Turcesc și cu 1,38 km în  Tormac.  „Pro-
iectul regional de dezvoltare a infrastructurii  de apă și 
apă uzată din județul Timiș, în perioada 2014-2020” 
are o valoare totală de 180 milioane de euro, din care 
135,6 milioane de euro fonduri  nerambursabile de la 
Uniunea Europeană, 30,4  milioane euro de la bugetul 
de stat, 3,2 milioane de  la bugetul local și 10,8 milioa-
ne euro cofinanţare  Aquatim.  

Obiectivul este dezvoltarea unor sisteme  durabile 
de alimentare cu apă și apă uzată în  Timișoara și în 81 
localități din județul Timiș. 

 Rubrica şcolii   

Acte necesare pentru bursele sociale   

Depunerea dosarelor pentru bursele sociale din 
semestrul al II-lea, anul şcolar 2021-2022, se 

va face în luna ianuarie. Găsiţi mai jos informaţii des-
pre actele necesare la dosar.  

1. Cerere tip – de la secretariatul unităţii de învăţă-
mânt (sau de pe site);  

2. Declaraţie competentă familiei şi ocupaţia fieca-
rui membru;  

3. Copie după actul de identitate pentru fiecare 
membru al familiei(certificat de naştere sau carte de 
identitate (nu amândouă), cu menţiunea „Conform cu 
originalul” pe fiecare pagină, sub care semnează atât 
dirigintele, cât şi elevul);  

4. Copie după certificatul de deces ( în cazul copii-

lor orfani de un părinte sau de ambii părinţi) sau Cer-
tificat medical eliberat de medicul specialist şi avizat 
de medicul de familie / medicul de la cabinetul şcolar;  

5. Adeverinţă în original cu venitul net lunar rea-
lizat de fiecare membru de familie (unde e cazul) pe 
ultimele 12 luni (inclusiv valoarea tichetelor de masă); 
dacă nu a beneficiat de tichete de masă, să se precizeze 
acest lucru pe adeverinţa de venit;  

6. Copie după cupoanele cu alocaţia / alocaţia su-
plimentară pentru copii pe lunile respective;  

7. Declaraţie notarială (pentru persoanele majore 
din familie care nu au realizat venit pe lunile respecti-
ve, cu excepţia studenţilor);  

8. Adeverinţă de la primărie că familia nu deţine 

terenuri agricole cu o suprafaţă mai mare de 20.000 
mp, în zonele colinare şi de ses, şi de 40.000 mp, în 
zonele montane.  

9. Adeverinţă de venit fiscal (de la FISC pe anul 
2021);  

10. Adeverinţă de la şcoală pentru fraţii elevi sau 
studenţi.  

IMPORTANT:  
1. Elevii care beneficiaza de bursa „Bani de liceu”, 

nu pot beneficia şi de bursa de ajutor social.  
2. Se poate cumula bursa de ajutor social cu bursa 

de studiu şi cu bursa de merit / performanţă, cu condi-
ţia îndeplinirii criteriilor de venit. 



14.noiembrie

 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Adalbert GYURIS 

Urmând îndemnul dom-
nului Ion Iacob Dami-

an, inimosul primar al comunei 
Vermeş, de a căuta să promo-
văm în Jurnalul interregional 
„Banatul”, personalităţi ale 
comunei Vermeş, iată că con-
tinuăm un bineprimit dialog 
de către cititorii noştri cu omul 
de cultură polivalent, Adalbert 
Gyuris, cel care a desfăşurat 

în decursul anilor o intensă activitate publicistică, 
semnând articole de presă, reportaje, interviuri, re-
bus și enigmistică, dar şi literatură, respectiv poezii 
și povești. A colaborat la peste 50 de publicații din 
România, dar și din multe țări din Europa, inclusiv 
din SUA. Din 1990 timp de 12 ani a realizat 67 de 
interviuri cu personalități marcante din cultura ro-
mânească. În anul 1997 a emigrat în Germania, de 
atunci fiind stabilit la Augsburg.  

Domnule  Adalbert Gyuris aţi publicat până în 
prezent mai multe cărţi, din care una foarte simpati-
că. Este vorba de „Șoricelul năzdrăvan”.  

4Sunt onorat că revista „ZA-B”, publicație tri-
mestrială a localității în care locuiesc, a publicat 
o pagină despre povestea ,,Şoricelul năzdrăvan”, 
apărută în Germania și a scris implicit despre activi-
tatea mea. Pe lângă aceasta, vreau să mai amintesc 
că poetul Baki Ymeri mi-a tradus „Doar trei cuvin-
te” în limba albaneză. Apoi, tot el m-a ajutat și a 

tipărit cartea bilingv, română și albaneză la Prish-
tina, în Kosovo. Mulțumesc și pe această cale prie-
tenului Baki pentru ajutor și încredere. Dar această 
carte a apărut și în alte limbi.  

Domnule Adalbert, ați avut de-a lungul anilor și 
activitate rebusistică. Cum așa?  

4Sunt 50 ani de când am fost publicat în revista 
„Rebus”. În acest timp pasiunea mea pentru acest 
nobil joc al minții a continuat și am compus peste 
300 careuri de rebus, peste 100 integrame și în jur 
de 50 probleme de enigmistică. Mai toate au fost 
publicate în diferite ziare și reviste din România 
și din alte țări unde apar publicații scrise în limba 
română. De 11 ani sunt colaborator la „Revista Fa-
miliei” din Israel și în paginile acestei prestigioase 
publicații au apărut aproape toate careurile de re-
bus. Dar cele mai bune materiale realizate de mine 
în decursul acestor 50 ani le-am publicat în plache-
ta „Învățând... jucându-ne”.  

Maestre ce personalități ale culturii ați întâlnit 
de-a lungul activității dumneavoastră culturale?  

4Am întâlnit foarte multe personalități de 
mare calibru. Aș vrea să amintesc numai de Adam 
Puslovic, un mare poet sârb, care a făcut ca opera 
marelui poet român, Nichita Stănescu, să fie cu-
noscută în fosta Iugoslavie. Vreau să mai spun și 
de meșterul olar, Ionică Stepan, care mi-a dezvăluit 
arta olăritului.  

Haideți să schimbăm direcția discuției noastre. 
Care credeți că sunt cele mai mari amenințări ale 

omenirii, în această perioadă?  
4Cred că cel mai mare dușman al omului este 

tot omul. Am trăit și în comunism, iar acum în capi-
talism. Diferența mare nu prea este între cele două 
orânduiri. Există totuși invidia, răutatea, superfici-
alitatea, poate neștiința sau incultura individului și 
toate acestea dăunează tuturor oamenilor. Drama-
tic este că, în acest condiții cetățeanul fără cultură 
și acces la informare reală este ușor de manipulat, 
așa cum se întâmplă în zilele noastre peste tot. 
Din păcare de cele mai multe ori, oamenii cinstiți și 
corecți suferă și asta nu este bine.  

Cum credeți că se mai raportează tineretul de as-
tăzi la cultură, față de tineretul de dinainte de 1989?  

4Eu trăiesc de 25 de ani în Germania și am con-
tact și cu realitățile de acolo, dar și cu realitățile din 
România. Eu spun că tineretul își caută încă locul 
în societate și sper că își va găsi crezul acolo unde 
trebuie. Fiecare generație și-a avut rostul rolul în 
societate.    

Maestre cum e viața la Vermeș, cum vedeţi azi lo-
cul în care v-ați născut?  

4Vermeșul este condus în această perioadă de 
un primar foarte bun gospodar. Iar eu sunt bucuros 
că la căminul cultural din Vermeș, se pregătește un 
fel de mini-muzeu Adalbert Gyuris. Am încercat să 
duc aici o parte din lucrurile și cărțile mele, să pre-
zint ziarele și revistele care au scris despre mine. 
Eu zic că e frumos să se știe că am trecut și eu prin 
minunata localitate care este Vermeș. 

Vermeºul este condus, în aceastã perioadã, de un primar foarte bun gospodar! 

  Ne-am interesat pentru dumneavoastră  

Ce trebuie să faci ca să primeşti ajutor de la stat 
pentru facturi mai mici la iarnă     

Începând de la 1 noiembrie, românii vor beneficia 
de o serie de măsuri luate de autorităţi pentru ca 

facturile să fie mai mici în iarna aceasta. Printre măsurile 
care au intrat în vigoare luni se numără compensarea factu-
rilor la energie şi gaze, legea consumatorului vulnerabil şi 
plafonarea preţurilor.  

Cei care îşi încălzesc locuinţele folosind energie electri-
că vor primi de la stat 500 de lei, cei care folosesc gaze 250 
de lei, iar cei care folosesc lemne vor primi 320 de lei.  

Pentru a beneficia de aceste ajutoare trebuie să vă înca-
draţi într-o limită de venit de 1.386 de lei de persoană în 

cazul familiilor şi 2.053 de lei în cazul persoanelor singure. Doar cei cu venituri de sub 200 de lei primesc 
aceste ajutoare integral.  

Tot de la 1 noiembrie a intrat în vigoare şi legea privind compensarea facturilor. Aceasta  prevede că ro-
mânii vor plăti mai puţin la energie electrică şi gaze naturale fără să fie nevoie să depună vreun dosar. Aceştia 
trebuie doar să se încadreze într-un consum mediu lunar şi statul va plăti o parte din facturi.  

La energia electrică compensaţia este de 29 de bani pe kwh, iar la gazele naturale statul decontează 33% 
din preţul gazelor. 

Pagină realizată de Gheorghe MIRON  

  Rubrica medicului de familie

Vitamina C, medicamentul recomandat pacienţilor infectaţi 
cu virusul SARS-CoV-2

Directorul regional al Organizației Mondiale a Sănătății, Hans Kluge, ne 
avertizează că dacă rămânem pe această traiectorie, am putea vedea încă 

o jumătate de milion de decese cauzate de COVID-19 în Europa și Asia Centrală 
până la 1 februarie a anului viitor. În acest sens nu trebuie să uităm de beneficiile 
Vitaminei C care sunt bine cunoscute, medicamentul înscriindu-se în tratamentele 
recomandate pacienților infectați cu virusul SARS-CoV-2. Într-un articol publicat 
de The Telegraph experții precizează că, injectată intravenos, Vitamina C are un 
efect mai puternic.   

Concret, experții au ajuns la concluzia că Vitamina C crește cu 70% rata de 
însănătoșire. Pacienților cărora li s-a administrat Vitamina C au avut un nivel mai 

ridicat de oxigen în sânge și au prezentat o scădere a markerilor inflamatori. 

  Vă vine să credeţi?   

Va fi mai groaznic decât orice 
pandemie şi nu e vorba de război!  

Fonda-
torul 

Microsoft, mi-
liardarul ame-
rican Bill Ga-
tes, a declarat 
că omenirea 
trebuie să se 
pregătească nu 
numai pentru 

alte pandemii, ci și pentru posibile atacuri teroriste cu 
arme biologice, care, avertizează el, s-ar putea dovedi 
chiar mai periculoase decât răspândirea coronaviru-
sului, relatează BBC.  

Ce se va întâmpla dacă bioteroriștii ar aduce va-
riolă în 10 aeroporturi? Știm care va fi reacția lumii 
la așa ceva? Există epidemii care apar în mod natural 
și epidemii cauzate de bioterorism. Acesta din urmă 
ar putea fi chiar mai rău decât cea pe care îl trăim 
acum”, a spus Gates.  

Cu mult înainte de izbucnirea pandemiei de Co-
vid-19, Gates a avertizat că, mai devreme sau mai 
târziu, omenirea se va confrunta cu o pandemie că-
reia cu greu va reuși să îi facă față. „Îmi țin degetele 
încrucișate ca o epidemie mortală să nu se întâmple în 
următorii 10 ani”, declara Gates pentru BBC în 2016.   

„Dacă ceva va ucide mai mult de 10 milioane de 
oameni în următoarele câteva decenii, va fi, probabil, 
un virus extrem de patogen, nu un război. Nu rache-
te, ci germeni, spunea omul de afaceri în 2015. De 
ce? Pentru că, din păcate s-au băgat mai mulți bani în 
descurajare nucleară decât în prevenirea epidemiilor, 
în sănătatea oamenilor. Și nu suntem pregătiți pentru 
următoarea epidemie”, avertiza, atunci, fondatorul 
Microsoft. 
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 oaia 
de Birchiº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

  Ioan GUŢU - Primar al comunei Birchiş  

În vârtejul tainicilor 
prăbuşiri ale lumii, un 

drum prin pădurile Mocioneş-
tilor spre Căpâlnaş şi apoi spre 
Birchiş, este odihnitor. Tăcerea 
şi toamna, singurătatea şi răsă-
ritul adaugă măreţia lor aces-
tor ţinuturi. Ajuns la Căpâlnaş, 
călătorul trebuie să facă, mai 
ales toamna, un scurt popas în 
dreptul castelului înconjurat de 

arbori seculari, când frunzele moarte, încep să se în-
volbure în câte un vârtej brusc, foşnind pe pietrele din 
curte, dând glas liniştii, când ea ar fi trebuit să rămână 
mută. Privind prin timpul trecut, călătorul poate ve-
dea, cu ochii minţii, nobila familie Mocioni strânsă în 
salonul cel mare înconjurată de poezia care străluceş-
te într-o zi de toamnă, lăsată în voia bucuriilor pe care 
le dă viaţa căminului atunci când sentimentele nu sunt 
stânjenite, când afecţiunea şi sinceritatea însufleţesc 
şi cuvintele şi privirile şi ochii. Cu astfel de imagini 
frumoase m-am îndreptat, mai apoi, spre întâlnirea cu 
interlocutorul meu din această pagină.  

Domnule primar, ori de câte ori vă reîntâlnesc, îmi 
amintesc vorbele lui Vasile Todi, care spune deseori 
despre dumneavoastră: „Ioan Guţu este un om întreg 
şi pentru că niciodată nu face lucrurile pe jumătate!”. 
Astfel că doresc să vă întreb dacă în anii, nu puţini, pe 
care îi aveţi în funcţii de conducere, apropo, o fi ade-
vărat ce-mi spunea tot Vasile Todi înainte de a porni 
spre dumneavoastră...  

4Ce spunea?  
Că dumneavoastră aveţi mai mulţi ani în funcţii de 

conducere, decât am eu de viaţă?  
4După cum arăți dumneata domnișoară profe-

sor, cred că da.  
Aţi fost cel mai tânăr preşedinte de Cooperativă 

Agricolă de Producţie din România! Atunci, în anii 
aceia, aţi lăsat un proiect pe jumătate?  

4Niciodată, nici atunci și nici de atunci până azi.  
Domnule primar, dacă tot am amintit de proiec-

te, multe, foarte multe proiecte aţi dus la bun sfârşit 
chiar şi în mandatul trecut. Proiecte care cu adevărat 
au schimbat faţa localităţilor aparţinatoare comunei 
Birchiş.  

4Domnișoară Roxana, în totalitate, aceste pro-
iecte sunt, cum se spune, la vedere. De pildă, am re-
ușit în acești ani, reabilitarea celor doua școli gene-
rale de opt ani din localitățile Birchiș și Căpâlnaș. Am 
modernizat cele trei Cămine Culturale din localitățile 
Birchiș, Căpâlnaș și Ostrov am dotat aceste obiecti-
ve cu mobilier nou, am amenajat bucătării și grupuri 
sanitare. Cât privește Căpâlnașul, acolo am proce-
dat și la o extindere a clădirii Căminului Cultural din 
Căpâlnaș dotându-l cu o sală modernă de festivități.  

Să nu uităm şi de ţinuta clădirii administrative...  
4Ei, cum să uit, că doar în interiorul ei stăm de vor-

bă. Da, am realizat atât extinderea, cât și moderniza-
rea sediului Primăriei din comuna Birchiș. Şi pentru că 
tot am amintit de sediul administrativ, e bine de știut 
că această investiție pe care am realizat-o privind rea-
bilitarea și extinderea sediului Primăriei, a fost necesa-
ră, astfel încât, azi, totul este bine pus la punct și curat, 
iar angajații lucrează în condiții optime.  

Domnule primar, am văzut că aţi terminat de con-
struit încă o clădire mare, un garaj mai exact. Era ne-
cesar?  

4Sigur că era necesar am construit un garaj 
mare astfel ca fiecare utilaj din dotarea primăriei să 
fie ferit de intemperii. Am considerat că este nece-
sar un astfel de garaj pentru că aceste utilaje au cos-
tat bani mulți din bugetul local și noi trebuie să avem 
grijă de ele pentru că sunt avutul comunei.  

Cu lucrările cadastrale cum staţi?  
4Foarte bine, s-a lucrat foarte bine la înregistră-

rile pentru cadastru pe extravilan, astfel că majorita-
tea terenurilor sunt intabulate în C.F.  

Domnule primar, după ce am văzut în comuna 

dumneavoastră, pot spune că lucrurile merg ca pe 
roate. Chiar nu aveţi şi motive de supărare în această 
activitate?  

4Este bine că îmi adresați această întrebare, 
pentru că așa cum am mai spus, birocrația pe care o 
întâmpin, atât eu, cât și colegii mei din primărie pe la 
diverse instituții pe la care trecem cu felurite proiec-
te pentru aprobat, proiecte și lucrări pe care trebuie 
să le ducem la bun sfârșit, ei bine acolo avem și une-
le greutăți legate de o legislație stufoasă...  

Ei, domnule primar, birocraţia, eterna poveste ro-
mânească...  

4Adevărat, și această birocrație îngreunează 
activitatea funcționarilor din primărie și pune inutil 
cetățenii pe drumuri.  

Domnule primar, îmi puteţi da un exemplu în care 
birocraţia sau legislaţia stufoasă şi-a făcut simţită pre-
zenţa?  

4Un exemplu cât se poate de elocvent este cel 
pe care l-am mai evidențiat, legat de legea 17/2014 
privind vânzarea terenurilor agricole din extravila-
nul comunei, fiind o lege imposibil de pus în aplicare 
privind termenele de soluționare (trei zile) a unei 
cereri a vânzătorului de teren. Întrucât suprafețele 
de teren care sunt solicitate pentru a fi revândute 
de către diferiți proprietari sau firme agricole sunt 
cu sutele de hectare în mii de amplasamente pe te-
ren acestea nu pot fi rezolvate într-un termen așa 
scurt. Acest lucru ne pune ca Primărie în situația de 
a nu putea înregistra sute de dosare într-o zi (pen-
tru fiecare parcelă de pământ oricât de mică este, se 
întocmește un dosar). Astfel apar nemulțumiri atât 
în rândul cetățenilor, cât și a funcționarilor din Pri-
mărie. Mai doriți și alt exemplu?  

Nu, este destul, eu doresc să vă mulţumesc pentru 
buna primire şi pentru dialog.  

4Şi eu vă mulțumesc pentru felul civilizat în care 
promovați și administrația noastră în acest frumos 
jurnal. 

Aceastã birocraþie îngreuneazã activitatea funcþionarilor din primãrie ºi pune inutil cetãþenii pe drumuri!  

Pagină realizată de Roxana FURDEAN  

 Vă vine să credeţi?  

Omul cu 16 milioane de urmaşi! 
Ginghis Han, fondatorul Imperiului Mongol, una dintre cele 

mai puternice personalităţi ale istoriei lumii, a devenit, în anii 
2000, subiect de interes şi pentru diverse studii din domeniul geneticii.  

Astfel, mai multe echipe de cercetători, prin analize independente, 
au ajuns la aproximativ aceleaşi concluzii absolut surprinzătoare – cir-
ca 16 milioane de bărbaţi din întreaga lume (adică 0,5% din populaţia 
masculină a Terrei) sunt descendenţii lui Ginghis Han, numai în Asia 
de Nord circa 8% dintre bărbaţi (adică în jur de 6 milioane) au acelaşi 

cromozom Y cu acest strămoş care a trăit în urmă cu aproape o mie de ani, unul din 200 de bărbaţi europeni se 
înscriu în aceeaşi categorie.  

Ştiinţa a arătat că, de-a lungul mai multor generaţii, o formă de cromozom Y se transmite foarte puternic 
în societăţile patriliniare, societăți în care statutul, locul unui individ într-o colectivitate sunt transmise doar 
de către tată. Importanța strămoșilor prin vocea paternă este atât de mare încât, în aceste societăți, indivizii își 
cunosc genealogiile paterne de peste şapte generații.  

Sub conducerea lui Ginghis Han, Imperiul Mongol ajunsese de două ori mai mare decât Imperiul Roman aflat la apogeu. 

Din albumul comunei  

 Rubrica medicului  

Când începe administrarea rapelului pentru cei vaccinaţi cu serul Johnson?  
Mai mul-

ţi cititori 
vaccinaţi cu serul 
Johnson&Johnson 
ne întreabă dacă 
vor mai face şi doza 
a doua. Astfel că îi 
informăm că auto-
rităţile române au 

anunţat că persoanele imunizate împotriva COVID-19 
cu serul Janssen produs de Johnson&Johnson vor pu-

tea primi în scurt timp şi doza rapel pentru o mai bună 
protajare împotriva COVID.  

Când începe administrarea rapelului pentru cei vac-
cinaţi cu serul Johnson? 

Autorităţile române au anunţat că din 8 noiembrie 
2021 „pentru persoanele care au efectuat schema de vac-
cinare primară cu vaccinul Janssen (Johnson&Johnson), 
se recomandă ferm efectuarea dozei de rapel cu unul 
din produsele pe bază de ARN Messager (Comirnaty-
Pfizer BioNTech sau Spikevax/-Moderna)”.  

Opțional, la cerere, beneficiarii vaccinați cu serul 

Johnson&Johnson pot efectua doza de rapel tot cu 
Janssen (Johnson&Johnson), a transmis Comitetul Na-
ţional de Vaccinare.  

Autorităţile reamintesc că doza de rapel are recoman-
dare fermă de a se efectua doar cu vaccinuri pe bază de 
ARNm (Comirnaty/Pfizer BioNTech, Spikevax/Moder-
na) tuturor persoanelor pentru care schema completă de 
vaccinare a fost finalizată în urmă cu cel puțin 6 luni.  

Doza 3 – suplimentară – pentru persoanele imuno-
compromise, se poate administra la minim 28 de zile 
de la doza 2, dar este nevoie de recomandare medicală.  

  ioan Guţu  

Construcţia noului spital din comuna birchiş, satul Căpâlnaş, apropiindu-se cu 
paşi mari de final. Noi ca Primărie, am costruit deja o alee pietonală din centrul 
localităţii Căpâlnaş până la poarta noului spital pentru a servi personalului angajat în 
cadrul acestui spital. În fundal, frumosul parc al castelului din Căpâlnaş, proprietate 
a glorioasei familii Mocioni.  
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eu susţin Că orăşenii pursânge nu ştiu să vadă Cerul!  

OCTAVIAN  PALER

P

 Interviu realizat de 
Adrian PĂUNESCU 

ornind de la convingerea lui Vasile Todi, 
că reamintirea dialogurilor cu acei 
oameni plecaţi dintre noi nu poate fi decât 

corectă şi plăcută cititorilor, încerc în această 
pagină o serie de restituiri ale memoriei, a unor 
mărturii netrucate, aproape necunoscute publicului 
cititor de azi, realizate de un intervievator de 
excepţie: Adrian Păunescu. Mărturisiri de demult, 
mărturisiri uitate într-o literatură document. 

(r.F.)
Dacă interlocutorul meu e de acord să-şi spună 

datele personale...  
Ce trebuie să înţeleg prin date personale? Pentru 

că obsesia munţilor, de exemplu, e mai definitorie, 
în ce mă priveşte decât multe amănunte biografice. 
Deşi, nu ştiu ce-i poate sugera unui om de la câmpie 
o asemenea obsesie...  

Faceţi, vă implor, copia nelegalizată a buletinului 
dv. de identitate!  

M-am născut într-un sat din Ţara Oltului: 
Lisa. M-am născut vara şi viaţa a vrut să-mi 
împartă amintirile de-acasă în anotimpuri afective 
distincte: verile au lumina copilăriei şi adolescenţei, 
toamnele, culoarea plecărilor, iar iarna aparţine 
mormintelor, amândoi părinţii mi-au murit iarna; 
primăvara e neutră. Descind dintr-un lung şir de 
generaţii de ţărani de la munte. Şi mi-am făcut din 
ereditatea lor sufletească o religie personală. Lectura 
basoreliefurilor de pe Columna lui Traian mi-a 
dezvăluit existenţa unor elemente din portul dacilor 
care s-au perpetuat peste secole în îmbrăcămintea 
bătrânilor de la noi.  

Dacă locul naşterii are vreo influenţă asupra 
caracterului lui Octavian Paler.  

Îmi place să repet, de câte ori am prilejul, că 
munţii mi-au fost primul profesor de estetică şi de 
morală. Am copilărit văzând zilnic munţii de aproape 
şi asta are, cred eu, o anumită importanţă. Cine a stat 
măcar o noapte treaz pe munte privind cerul şiroind 
de stele înţelege ce vreau să spun. Există momente 
când sună în noi, limpede, amintiri ale unor lucruri 
pe care nu le-am trăit şi totuşi avem certitudinea că 
ne aparţin. De aceea, înainte de a vedea în dragostea 
mea pentru munţi o virtute, văd în ea un noroc.  

Cu ce prilej, prima oară la oraş?  
Un pas absent mi-a decis destinul. Tata vroia să 

mă ducă la liceu. Mama, să rămân acasă. În dimineaţa 
respectivă, am fugit prin grădină cu gândul să stau 
undeva prin pădure până trece pericolul. Ţin minte 
toate amănuntele acelei dimineţi. Cerul avea culoarea 
fânului încins de ploaie şi nucii din capătul grădinii 
erau amari. Venise toamna. Încălecând zaplazul 
m-am impiedicat. A fost de-ajuns pentru tata să mă 
prindă. A scos din buzunar 42 de lei şi mi i-a dat. Nu 
mai văzusem niciodată atâţia bani şi gestul tatei m-a 
descumpănit. Mi-a fost ruşine să fug iar.  

Dacă interlocutorul meu s-a plictisit de persoana 
a II-a, ocolim puţin prin persoana a III-a, care în 
această noapte îmi place foarte mult. Dacă Octavian 
Paler a realizat vreuna din ambiţiile adolescentului 
cu acelaşi nume.  

Nu-mi plac bilanţurile.  
Atunci mărturisiţi un regret.  
Părinţii mei n-au văzut niciodată marea. Iar acum 

e prea târziu ca să mai repar vina de a nu fi gândit 
niciodată acest lucru.  

Care e controversa dumneavoastră fundamentală 
cu lumea?  

Adrian Păunescu, sunt convins că mergând la 
Elsinor, aţi fi în stare să întrebaţi fantoma lui Hamlet: 
„A fi s-au a nu fi?” Aşteptând pe urmă răspunsul.  

Să se decidă odată, nu? Ce mai ezită?  
Aş putea să vă reamintesc eventual că în celebrul 

monolog, întrebările rămân întrebări. În orice caz, 
nu suport laşitatea, suficienţa agresivă şi lunecarea 
şopârlelor prin iarbă.  

Sunteţi orgolios?  
Da. Vă aşteptaţi cumva să răspund echivoc? Nu 

văd de ce ne-am ruşina, delimitând orgoliul de trufie, 
să-l apărăm şi de cei care ne propun nu modestia, ci 
mediocritatea.  

Sunteţi destul de curajos încât să recunoaşteţi 
când vă e frică?  

Întodeauna am crezut că pentru a-şi combate frica 
omul a trebuit să înceapă prin a o mărturisi. Se zice 

că unele triburi din Mexic cred că frica este o boală 
care poate fi lecuită de tămăduitori ai fricii. Dar poate 
că nu întodeauna ea e o boală. Uneori nu e decât o 
formă de a iubi lucrurile normale şi de a ţine atât 
de mult ca ele să rămână normale încât ne temem 
pentru ele. Pe de altă parte, dacă vom cerceta atent 
istoria, vom descoperi că perioadele cele mai sterile 
au fost cele stăpânite de frică. Omul a avut nevoie 
de curaj ca să facă opere durabile. În ce mă priveşte, 
mi-ar fi greu să-mi pun un diagnostic. Ceea ce ştiu 
sigur e că mi-e frică de orice m-ar împinge să nu 
rămân consecvent cu mine, mi-e frică să nu rănesc 
tocmai ceea ce iubesc. De ceea ce nu vreau să-mi fie 
frică este curajul de a-mi pune întrebări. Sper pentru 
mine că am învăţat ceva referindu-mă de atâtea ori la 
întâlnirea lui Oedip cu sfinxul.  

Pe ce scară de valori se ajunge la aspiraţia 
dumneavoastră secretă?  

Pe scara normală bănuiesc. N-am  insurgenţe 
critice faţă de valori unanim sau general acceptate, 
de dragul de a epata sau din alte motive excentrice 
credinţelor mele intime. De altfel, mă gândesc că 
nici n-ar fi bine să ne apucăm în fiecare dimineaţă 
să verificăm dacă axiomele sunt întradevăr axiome 
şi n-ar trebui redemonstrate. N-am mai avea timp 
pentru nimic altceva.  

Să vorbim şi mai direct! Câteva clipe, măcar? 
Care e scriitorul dumneavoastră preferat?  

Asta mi-aduce aminte de o întâmplare. Eram 
student când am citit în ziarul „Sportul” despre un 
concurs pentru angajarea unor noi redactori. Nu 
râvneam să devin cronicar sportiv, dar m-a amuzat 
ideea să mă prezint şi eu, ca într-un joc gratuit, 
deoarece n-aveam intenţia să beneficiez de o eventuală 

reuşită. Proba 
sc r i să  f i ind 

eliminatorie, 
a m  r ă m a s 
puţini la oral. 

Cineva m-a întrebat atunci: „Care e scriitorul dv. 
preferat?” Am răspuns: Gide. Nici eu nu ştiu prea 
bine de ce. Poate că atunci chiar credeam aşa. În 
definitiv, eram la vârsta cea mai potrivită pentru 
ca „Fructele pământului” să ne spună că izvoarele 
pământului vor curge acolo unde dorinţele noastre 
le vor face să curgă. Cel din faţa mea s-a uitat lung 
la mine. Nu i-a plăcut şi am înţeles din tăcerea lui că 
mă puteam ridica să plec. Dar nu ştiu nici azi dacă 
respectivul auzise de Gide sau nu găsea destul de 
ortodox răspunsul meu.  

În poezie, Bacovia sau Blaga? Sau Blaga şi 
Bacovia?  

De ce e neapărată nevoie de ierarhii? Aceasta e o 
îndeletnicire a criticilor. Melancoliile care ne mână 
spre o carte sau alta au, fiecare, numele unui poet 
unic în acel moment. Dar Eminescu?, mi se poate 
replica. Eminescu e o excepţie fericită. Excepţia 
noastră fericită. Chiar dacă va gândi-o, nimeni nu 
va îndrăzni în poezia românească să spună că l-a 
întrecut sau îl va întrece . Eminescu e o culme unde 
nu urci decât pentru a îngenunchea.  

Dacă interlocutorul meu e de acord să-şi 
formuleze un crez de viaţă şi artă, ca scriitor.  

Ştiu că scriitorul nu poate ignora întrebările care 
sună pe străzile lumii în care trăieşte. El nu e un 
grefier, ci o conştiinţă datoare să ştie că dacă somnul 
raţiunii naşte monştri, veghea raţiunii trebuie să 
nască speranţă. De fapt, imponderabilitatea în morală 
este o absurditate. Şi poate nu numai în morală. Şi 
în natură. Vă închipuiţi că fără gravitaţia pământului 
ne-am risipi cu toţii în neant. Cu atât mai mult, omul 
are nevoie de o gravitaţie morală – ideile şi idealurile 
în care crede -  pentru a se apăra de neant.  

El trebuie să spună «da» sau «nu».  
Într-adevăr. Nu poţi să afirmi dragostea de ţară, 

fără să-i negi pe detractorii ei. Nu poţi să afirmi 
adevărul, fără să conteşti minciuna. Nu poţi să 
afirmi umanismul, fără să conteşti tot ce e inuman. 
Există negaţii necesare. Dar a nega însăşi frumuseţea 

înseamnă a răstălmăci sensul curajului. Întocmai. Cu 
aceeaşi lance se ucide şi se purifică. Dacă am fi muţi 
şi neclintiţi ca pietrele, scrie undeva Sartre şi cred că 
are dreptate, pasivitatea noastră însăşi ar fi o acţiune.  

Ce părere aveţi despre critica literară?  
Nu împărtăşesc susceptibilitatea intolerantă a unor 

colegi. Care se supără în loc să înţeleagă că într-o 
cultură adevărată critica nu trebuie să se ocupe de 
autori, ci de cărţi. S-a spus despre mine, de pildă, 
că sunt un stilist. Nu-mi place această formulă, dar 
nu pot să cer criticilor să folosească numai termenii 
care-mi plac sau pe care eu îi socotesc adevăraţi. La 
urma urmei, alţii pot să vadă mai clar decât noi.  

S-a vorbit despre o pasiune a dv. pentru idealul 
clasic.  

M-a atras, desigur, idealul clasic, dar mai mult 
bovarizându-l. Am avut nostalgia înţelepciunii, ca o 
cicatrice.  

Acum n-o mai aveţi?  
Am bănuit şi am ştiut că aici e vulnerabilitatea 

mea, în lipsa mea de înţelepciune. De aceea, poate, 
una din obsesiile mele este, cum spuneam, zeiţa 
Atena.  

Ce deosebire vedeţi între istorie şi literatură?  
Istoria este mărturia a ceea ce s-a petrecut pe 

pământ. Literatura a ceea ce s-a petrecut în inima 
oamenilor.  

Numai în inimă? Dar în realitate?  
Ce înseamnă „documentare” pentru un scriitor? 

Dante a fost în Paradis sau în infern? Dar el a trăit 
viaţa cu toate speranţele şi amărăciunile ei şi asta a 
vrut să şi scrie. Gide vorbeşte undeva de memoriile 
unui orb din naştere care se raporta continuu la 
senzaţii vizuale, de forme şi culori, pe care, evident, 
nu le cunoscuse niciodată.  

Octavian Paler ar putea redeveni sătean?  

Într-un fel, sufleteşte, chiar redevin în cele 
mai neaşteptate împrejurări. Eu susţin că orăşenii 
pursânge nu ştiu să vadă cerul. Pentru ei plouă, 
ninge, e soare sau înnorat, e zi sau noapte. Atât. 
N-au sentimentul singurătăţilor cosmice pe care ţi le 
dau numai nopţile când pe această planetă pădurile 
foşnesc întunecat şi tresar greierii sub lunecarea de 
gheţari a stelelor de dimineaţă. Eu, de câte ori mă 
trezesc noaptea şi mă uit la cer, îmi regăsesc uimirea 
virginală dintâi şi îmi reiau în ceasul acela cetăţenia 
unui sat din Făgăraş. Sunt lucruri pe care nu mai pot 
să le fac altfel, oricât aş trăi într-un mare oraş. Ştiţi 
că eu, de pildă, sunt incapabil să văd, oriunde, iarbă, 
fără ca prin reflex să mă gândesc dacă e uşor de cosit 
sau nu? O simt sub coasă, înţelegeţi?...  

V-aţi plictisit şi de formulele domnoase? Ei bine, 
spuneţi-mi, vă rog, de ce nu vă place, aşa pare, 
gloria?  

Nu pretind că nu-mi place. Pretind că nu-mi dă 
insomnii. Cineva zicea că gloria şi posteritatea sunt 
un tren unde nu e loc pentru multă lume. Nu-mi place 
înghesuiala.  

Ce este patriotismul?  
Refuzul cinicului „oriunde”. De altfel, „oriunde” 

nu reprezintă nimic. E numai forma de moarte tristă 
a cuvântului „aici”. Aparţinem unei ţări prin destin şi 
prin dragoste.  

Paler ar putea avea mărinimia de a participa la 
crearea unui cântec, ca Mioriţa, care să nu fie iscălit 
de el?  

Înainte de a avea mărinimia să particip, ar trebui 
să mă simt în stare să particip. Am scris undeva că 
Michelangelo m-a umilit „înălţându-mă” sufleteşte, 
E, de altfel, singurul gen de umilinţă pe care-l accept.  

Îngăduiţi-mi să vă întreb ce funcţie acordaţi 
memoriei?  

Zeiţa înţelepciunii ţine în cumpănă lancea 
şi scutul. Dacă lancea este speranţa, scutul este 
memoria. Cred că un om care n-are curajul să-şi 
aducă aminte, n-are nici curajul să spere.


